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Voor de ondersteuning bij het schrijven van dit afstudeerwerkstuk wil ik mijn afstudeer coach Ilse 
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Hogeschool Dronten voor het invullen van de enquête. Tot slot wil ik de personen bedanken waarbij 
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Jeanette Wolters. 
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Samenvatting 
De auteur van dit vooronderzoek heeft als vooropleiding middelbaar beroepsonderwijs(mbo) 
veehouderij gestudeerd op het Clusius College in Alkmaar en is vervolgens doorgestroomd naar de 
opleiding Dier- en Veehouderij aan de Aeres Hogeschool Dronten. In haar 4e leerjaar heeft zij de 
Educatieve minor gevolgd aan de Aeres Hogeschool Wageningen, daarbij liep zij stage bij haar 
vooropleiding. In het 1e jaar van haar hoger beroepsonderwijs (hbo) opleiding had zij moeite met de 
competenties; onderzoeken, presenteren en samenwerken. Tijdens de stage constateerde zij dat de 
mbo studenten hier ook tegen aan liepen tijdens de mbo-opleiding. Om een volledig beeld te krijgen 
van de competenties die op het mbo nog niet voldoende ontwikkeld worden is dit onderzoek gestart. 
 
Uit gegevens van DUO blijkt dat van de mbo studenten die doorstromen naar het hbo, er ongeveer 
20% in het 1e jaar weer uitstromen. In dat onderzoek is gekeken naar migratie achtergrond, geslacht 
en opleidingsniveau van de ouders. Bij de opleiding Dier- en veehouderij aan de Aeres Hogeschool in 
Dronten is de uitstroom in 2019 13,5% dat is lager dan het Nederlands gemiddelde. Onbekend is wat 
de reden is van uitstroom.  
 
Uit onderzoek van het ministerie van onderwijs Cultuur en Wetenschap blijkt dat het type student 
dat doorstroomt naar het hbo: theoretisch ingesteld is, thuis wordt gestimuleerd door hoger 
opgeleide ouders, goede cijfers haalt op de mbo-opleiding, financieel wordt ondersteund door 
ouders, zichzelf nog te jong vindt om te gaan werken of de student wil een andere kant op. 
Samenvattend wordt dit door de onderzoekers de persoons- of achtergrondkenmerk van de student 
genoemd, ofwel een competentie. 
 
Dat competenties belangrijk zijn blijkt in 2004. In 2004 is er door de inspectie van onderwijs gestart 
met het ‘herontwerp mbo’, de verandering die doorgevoerd moest worden was het onderwijs 
richten op competentie ontwikkeling. In het schooljaar 2006-2007 hebben meerdere ROC’s, AOC’s en 
vak-instellingen deelgenomen aan experimenten met competentiegericht opleiden in het mbo. 
Competentiegericht onderwijs blijft zich tot op de dag van vandaag ontwikkelen.  
 
De onbekende blijft wat het resultaat is van het competentiegericht onderwijs. Door de opleiding van 
de auteur is dit afstudeerwerkstuk gericht op de mbo-veehouderij opleidingen in Nederland en de 
Aeres Hogeschool Dronten. De hoofdvraag die geformuleerd is voor dit afstudeerwerkstuk is: ‘Welke 
competenties moeten tijdens de opleiding veehouderij op het mbo beter ontwikkeld worden om de 
student voor te bereiden op de vervolgstudie Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres 
Hogeschol Dronten?’ 
 
Uit de enquête die gehouden is onder studenten die zijn doorgestroomd van het mbo naar het hbo 
blijkt dat er geen competenties zijn die zij te weinig ontwikkeld vinden op het mbo. De manier om 
competenties beter te ontwikkelen vinden zij, leerdoelen aan competenties koppelen en werken met 
projecten. Naast de enquêtes zijn er interviews gehouden met een instroom coördinator en vier 
docenten van de Aeres Hogeschool Dronten. Deze personen gaven aan dat het niet de competenties 
zijn waardoor studenten een moeilijk eerste jaar hebben. De moeilijkheid zit hem in de doorstroom- 
en schakelvakken. Op het mbo krijgen studenten AVO-vakken, dit zijn Nederlands, Engels en 
rekenen. Op het hbo moet de student ook Nederlands en Engels gaan volgen met daarnaast ook 
scheikunde en wiskunde. Die laatstgenoemde vakken krijgen de studenten niet op het mbo. Hierdoor 
vallen er veel studenten af omdat ze onvoldoende studiepunten halen op deze doorstroom- en 
schakelvakken.  
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Summary English 
The author of this thesis has studied dairy husbandry and production at Clusius College Alkmaar as a 
secondary vocational education (mbo) and has subsequently moved on to the Animal and Livestock 
Farming education at the Aeres University of applied sciences (hbo) in Dronten. In her 4th year she 
followed the Educational Minor at the Aeres University Wageningen, where she did an internship at 
her previous education. In the 1st year of her hbo program she had difficulties with the 
competences, research, presentation and cooperation. During the internship she noticed that the 
mbo students also encountered these during their mbo education. To get a complete picture of the 
competences that are not sufficiently developed in mbo, this research was started. 
 
Data from DUO show that of the mbo students who go on to hbo, about 20% leaves in the first year. 
The study looked at migration background, gender and educational level of the parents. In the course 
Animal and Livestock Farming education at the Aeres University of Applied Sciences in Dronten, the 
outflow in 2019 is 13.5% lower than the Dutch average. Unknown is the reason for outflow.  
 
Research by the Ministry of Education, Culture and Science shows that the type of student who flows 
on to hbo: is theoretically oriented, is stimulated at home by more highly educated parents, gets 
good grades at the mbo study, is financially supported by parents, considers himself too young to 
start working or the student wants to go in a different job direction. Summarizing the researchers call 
this the personal or background characteristic of the student, or a competence. 
 
That competencies are important is evident in 2004. In 2004 the inspectorate of education started 
the redesign of the mbo, the change that had to be implemented was to focus the education on 
competence development. In the school year 2006-2007, several ROC’s, AOC’s and vocational 
schools participated in experiments with competence-based training in the mbo. Competency-based 
education continues to develop to this day.  
 
The unknown remains what the results of competency-based education are. Because of the author's 
education, this thesis is focused on the mbo dairy husbandry and production courses in the 
Netherlands and the animal and Livestock Farming education at the Aeres University of applied 
sciences Dronten. The main question formulated for this thesis is: 'Which competences should be 
better developed during the study dairy husbandry and production at the mbo in order to prepare 
the student for the continuation of the study Animal and Livestock farming (entrepreneurship) at the 
Aeres University of applied sciences Dronten?' 
 
From the survey held among students who have progressed from mbo to hbo it appears that there 
are no competences that they feel are underdeveloped at their mbo education. The way to develop 
competences better is, according to them, to link learning goals to competences and to work with 
projects. In addition to the surveys, interviews were held with an intake coordinator and four 
teachers at the Aeres University of applied sciences Dronten. These persons indicated that it is not 
the competences that cause students to have a difficult first year. The difficulty lies in the transition 
and connecting subjects. In mbo students are given AVO-subjects, which are Dutch, English and 
arithmetic. At a the Aeres University of applied sciences the student must also take Dutch and English 
as well as chemistry and mathematics. The latter subjects are not taught at mbo. As a result, many 
students drop out because they do not obtain sufficient credits for this transition and connecting 
subjects.  
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Hoofdstuk 1| Inleiding 
In het kader van de afstudeerfase in het vierde jaar van de opleiding Dier- en Veehouderij (DV) is dit 
afstudeerwerkstuk geschreven. Het afstudeerwerkstuk begint met een inleiding over het onderwerp, 
dit hoofdstuk eindigt met de hoofdvraag en deelvragen. Daaropvolgend is per deelvraag beschreven 
hoe deze onderzocht is, dit staat in materiaal en methode. In het 3e hoofdstuk staan de resultaten 
van het onderzoek beschreven. Het 4e hoofdstuk bevat de discussie en tot slot het 5e hoofdstuk 
bevat de conclusie en aanbevelingen.  
 
Na de beoordeling van het vooronderzoek zijn in de inleiding enkele figuren voorzien van 
bronvermelding en heeft het interview een extra vraag erbij gekregen. De negende vraag van het 
interview is: ‘Welke competentie ontwikkeling kan er in leerjaar 1 van het HBO nog beter begeleid 
worden? > extra training/ lessen o.i.d. voor doorstromers?’ Met deze vraag kan er in de 
conclusie/aanbevelingen een passender advies gegeven worden met kennis uit de praktijk. 
 

1.1 Competentie achterstand 
De auteur van dit vooronderzoek heeft als vooropleiding middelbaar beroepsonderwijs(mbo) 
veehouderij gestudeerd op het Clusius College in Alkmaar en is vervolgens doorgestroomd naar de 
opleiding Dier- en Veehouderij aan de Aeres Hogeschool Dronten. In haar 4e leerjaar heeft zij de 
Educatieve minor gevolgd aan de Aeres Hogeschool Wageningen, daarbij liep zij stage bij haar 
vooropleiding. In het 1e jaar van haar hoger beroepsonderwijs (hbo) opleiding had zij moeite met de 
competenties; onderzoeken, presenteren en samenwerken. Tijdens de stage constateerde zij dat de 
mbo studenten hier ook tegen aan liepen tijdens de mbo-opleiding. Om een volledig beeld te krijgen 
van de competenties die op het mbo nog niet voldoende ontwikkeld worden is dit onderzoek gestart.  
 
Bij navraag binnen het Clusius College bleek dat er al een beeld was van competenties die niet 
voldoende werden ontwikkeld. Competenties die niet voldoende werden ontwikkeld zijn volgens 
mevrouw Meijer (persoonlijke communicatie, 20 juli 2021); samenwerken, onderzoeken en 
zelfsturen. Om dit te verhelpen is er dit schooljaar 2020-2021 een keuzedeel gestart om de 
studenten voor te bereiden op het hbo, de naam van dit keuzedeel is doorstroom hbo.  Keuzedelen 
binnen het mbo zijn per 1 augustus 2016 ingevoerd. Door het volgen van een keuzedeel kan de 
student zichzelf verbreden of verdiepen in een voor hem of haar interessant onderwerp. Een mbo-
opleiding bestaat sinds leerjaar 16/17 uit een basisdeel, profieldelen en keuzedelen 
(Onderwijsinspectie, 2021). Het keuzedeel doorstroom hbo op het Clusius College is ontwikkeld in 
samenwerking met andere mbo-scholen, de Hogeschool van Amsterdam en Inholland.  Tijdens het 
keuzedeel wordt aandacht besteed aan diverse onderwerpen die te maken hebben met het hbo. 
Namelijk: samenwerken in een groep, notulen maken, agenda maken, reflecteren, een statistiek 
opdracht, een e-magazine maken, voldoen aan checklisten en volgens APA-bronnen vermelden. 
Daarnaast worden er gastlessen verzorgd waarbij docenten en studenten van de Hogeschool van 
Amsterdam en Inholland vertellen over onderwerpen binnen het hbo.  
 

1.2 Mbo 
Als een student de opleiding veehouderij niveau 4 heeft behaald is zijn/haar titel vak expert 
veehouderij. In theorie betekent dit dat een student zelf een boerderij kan runnen, maar met dit 
diploma zijn er meer baan mogelijkheden. De andere mogelijkheden zijn: werknemer op een bedrijf 
in de agrarische sector, servicemedewerker, winkelmedewerker, adviseur of loonwerker. Deze banen 
vragen om andere competenties dan een boerderij runnen, het is daarom van belang dat deze ook 
geleerd worden tijdens de opleiding. Met een niveau 4 diploma is dus al veel mogelijk, maar volgens 
Mulder (2010) is de verwachting voor de toekomst dat 50% van de banen in de agrarische sector een 
hbo-niveau of hoger vragen. Het is dus belangrijk dat studenten doorstuderen.  
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1.3 Doorstroom 
In het Nederlandse onderwijs is een belangrijke route de doorstroom van het mbo naar het hbo. 
Doorstroom betekent dat de student na het behalen van een diploma verder gaat met een opleiding 
op een hoger niveau. Het percentage van doorstromers via de route mbo-hbo neemt de afgelopen 
jaren af. Deze constatering is gedaan door de Dienst Uitvoering Onderwijs (DUO) (2016). Dit 
agentschap heeft inzicht in de data van het onderwijs. In figuur 1 is met de blauwe lijn weergeven 
hoe de doorstroom over de jaren 2009 tot 2016 is van mbo studenten naar een voltijd 
bacheloropleiding op het hbo. In het jaar 2009 is dit 47,6% in 2016 is dit 38,7% dat betekent een 
daling van 8,9%. Dit resulteert in meer niveau 4 gediplomeerde studenten. De daling van het aantal 
doorstromers heeft er volgens DUO mee te maken dat hbo-opleidingen een strengere selectie 
houden en er onvoldoende financiën zijn voor de mbo student om door te studeren.  
 

 

Figuur 1 Percentage directe doorstroom naar voltijd bachelor hbo (DUO, 2016) 

Om naar Aeres hogeschool Dronten specifiek te kijken is de data uit het jaarverslag (2019)verwerkt in 
een staafdiagram. In figuur 2 zijn de vooropleidingen van instromers weergeven. Instroom betekent 
dat een student zich inschrijft bij een nieuwe opleiding. Deze percentages zijn verwerkt in 
staafdiagrammen weergeven in figuur 2.  
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Figuur 2 Vooropleiding inschrijvers voltijd opleiding Dronten (Jaarverslag Dronten, 2019) 

In het jaarverslag staat als opmerking dat wanneer een persoon zich inschrijft hij/zij dan zelf kan 
aangeven wat de vooropleiding is. De constatering van vooropleidingen is dus niet valide. In de jaren 
2017 en 2018 zij er meer mbo studenten die zich aanmelden dan havo studenten. In het jaar 2019 is 
het aantal mbo studenten flink gedaald en overig is gestegen.  
 
In figuur 3 is de populatie bij de opleiding Dier- en Veehouderij weergeven. Er is hier een stijging 
zichtbaar. Deze data zijn van belang voor het aantal respondenten, dit gaat verder beschreven 
worden in het hoofdstuk materiaal en methode.  
 

 
Figuur 3 populatie DV (Jaarverslag Dronten, 2019) 

Uit de gegevens van DUO (2016) blijkt dat mbo studenten die doorstromen naar het hbo er ongeveer 
20% van de studenten in het 1e jaar weer uitstromen. Uitstroom betekent dat de student de 
opleiding verlaat. De uitstromers zijn bij DUO verdeeld naar migratie achtergrond, geslacht en 
opleidingsniveau ouders. Deze data zijn niet van belang voor dit onderzoek.  Op de website van 
Vereniging hogescholen (2021) is gekeken naar de uitval gericht op de vooropleiding. De filters die 
hier zijn gebruikt is de uitval bij de Bachelor Dier- en Veehouderij, met vooropleiding mbo. Daarnaast 
is de filter gebruikt uitval bij alle opleidingen met vooropleiding mbo. Deze data zijn verwerkt in 
onderstaand figuur 4.  
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Figuur 4 Uitval in 1e jaar (Vereniging hogescholen, 2021) 

Uit het lijndiagram is te concluderen dat de uitval in het 1e jaar bij de opleiding DV alle 5 de jaren 
onder het Nederlands gemiddelde zit. 
Vanwege de afnemende doorstroom van mbo naar hbo heeft het ministerie van Onderwijs Cultuur 
en Wetenschap (OCW) in 2020 een onderzoek laten doen naar de dalende doorstroom van mbo naar 
hbo. Doel van dit onderzoek was om erachter te komen waarom een steeds kleiner aandeel van de 
mbo-studenten doorstroomt naar het hbo (Broek van den, Cuppen, Ramakers, Termorshuizen, & 
Vroegh, 2020). Het baart zorgen, omdat in het mbo relatief veel eerste generatiestudenten studeren 
en studenten met een (niet-westerse) migratie-achtergrond. Ook rezen er vragen op over de 
toegankelijkheid van het hoger onderwijs en hoe het ervoor stond met gelijke kansen van mbo-
studenten. Uit het onderzoek komt een omschrijving van het type student naar voren die kiest voor 
een hbo-opleiding na het mbo. Kenmerken van studenten die ervoor kiezen om door te stromen zijn 
theoretisch ingesteld, worden thuis gestimuleerd door hoger opgeleide ouders, haalde goede cijfers 
op hun mbo-opleiding, worden financieel ondersteund door ouders, vinden zichzelf nog te jong om 
te gaan werken of de studenten willen een andere kant op. Samenvattend wordt dit door de 
onderzoekers de persoons- of achtergrondkenmerk van de student genoemd, ofwel een 
competentie. 
 

1.4 Competenties 
Volgens Luken (2008) is het begrip competentie definiëren lastig over het begrip zijn namelijk vele 
definities te vinden. Het begrip competentie is het beste te omschrijven als een vermogen om 
kennis-, houdings- en vaardigheidsaspecten samen te voegen om in concrete taaksituaties doelen te 
bereiken.  Verder in het vooronderzoek zal deze omschrijving van het woord competentie gelden.  
 
Dat competenties belangrijk zijn blijkt uit de ontwikkelagenda groen onderwijs (2016). Deze agenda 
is opgesteld door het bedrijfsleven, onderwijs en de overheid. Zij hebben de handen ineengeslagen 
om in de internationale top van export van land- en tuinbouwproducten en voedingsmiddelen te 
blijven. De groene sector komt in de komende jaren voor grote uitdagingen te staan, er moet 50-70 
procent meer voedsel geproduceerd worden. Tegelijkertijd moet er rekening worden gehouden met 
milieu en de druk op natuurlijke hulpbronnen. Nederland kan alleen koploper blijven als er in de 
groene sector problemen opgelost kunnen worden, zoals; maatschappelijke opgaven rondom 
duurzame productie, klimaat, energie en leefbaarheid. De uitdagingen en problemen vragen om de 
kracht van groene kennis- en innovatiesystemen. Hierbij zijn het bedrijfsleven, onderwijs en de 
overheid belangrijk. Met de ontwikkelagenda groen onderwijs is er een document opgesteld om 
onderlinge afspraken vast te leggen en op die manier internationale koploper te blijven. De 
afspraken zijn geformuleerd tot ambities waarin duidelijk gemaakt wordt wat ervan wie verwacht 
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wordt en wie de leiding binnen de ambitie heeft. Bijvoorbeeld ambitie 1a gaat over; “Het vergroten 
van de snelheid van de inhoudelijke vernieuwing in het onderwijs en het versterken van de bijdragen 
aan innovatie van het groene bedrijfsleven.” Hierbij is de trekker het bedrijfsleven, de taak van het 
bedrijfsleven is samenwerkingen met kennispartners intensiveren. Het onderwijs moet de bijdrage 
van innovaties in de sector versterken en de overheid moet maatschappelijke relevante 
beleidsthema’s actief agenderen. In de ambities 1b, 2a en 2c zijn competenties opgenomen. Bij 1b 
gaat het over de samenwerking tussen onderwijs en bedrijfsleven, het bedrijfsleven moet de 
gevraagde competenties aanleveren bij de onderwijsinstellingen. Ambitie 2a gaat over het integreren 
van internationale competenties in het onderwijs. Tot slot ambitie 2c daar is het belangrijk dat het 
onderwijs zorgt voor versterking van schakels om op die manier een logische en aansluitende leerlijn 
te hebben met waardering voor de verworven competenties. 
 

1.5 Competentiegericht onderwijs 
In 2004 is er door de inspectie van onderwijs gestart met het ‘herontwerp mbo’, de verandering die 
doorgevoerd moest worden was het onderwijs richten op competentie ontwikkeling (2009). Uit het 
artikel van A. Bannink (2007) over competentiegericht onderwijs wordt duidelijk wanneer het mbo is 
gaan veranderen. Sinds het jaar 2003 zijn er ontwikkelingen geweest voor competentiegericht 
onderwijs. Docenten en ontwikkelaars hebben ervaring en kennis opgedaan en dit vertaalt naar 
lesprogramma’s. In het schooljaar 2006-2007 hebben meerdere ROC’s, AOC’s en vak-instellingen 
deelgenomen aan experimenten met competentiegericht opleiden in het mbo. In dit schooljaar is er 
weer gewerkt aan het ontwikkelen of verbeteren van de competentiegerichte 
opleidingsprogramma’s. 
 
Volgens onderzoek dat is gedaan door de inspectie van onderwijs (2009) naar de kansen en risico’s 
van competentiegericht onderwijs gaat het mbo niet alleen over beroepscompetenties. Het mbo 
gaat ook over leer- en burgerschapscompetenties, Nederlands en moderne vreemde talen. Een mbo-
opleiding moet een solide basis leggen voor de student. Hierdoor is de student wendbaar en 
weerbaar op de arbeidsmarkt en in de samenleving. De student moet kunnen omgaan met het hoge 
tempo van veranderingen op de arbeidsmarkt.  
 
Mulder is in dit vooronderzoek al eerder genoemd over competenties die nodig zijn in de agrarische 
sector. In zijn onderzoek gaat het verder over competentiegericht onderwijs. Volgens Mulder (2010) 
is het een grote innovatie in het onderwijs en heeft het gevolgen voor personeel en de manier van 
les geven. Om competenties aan te kunnen leren aan studenten moeten ook de docenten hierop 
getraind worden. De onderzoeker schrijft tot slot in de conclusie: Verba docent, exempla trahunt. Dit 
betekent: Woorden geven instructies, voorbeelden leiden. Het is dus belangrijk dat docenten de 
voorbeelden zijn voor de studenten. 
 
Lingsma en Scholten hebben een boek geschreven coachen op competenties (2007). Het boek is te 
gebruiken in de rol van docent maar ook als leidinggevende. Het belang van competenties is dat het 
een meetlat biedt, voor zowel docenten als studenten binnen een organisatie. Het begrip en de 
competentie is dan waarneembaar en bespreekbaar. Hierdoor wordt het geven en nemen van 
feedback op competenties makkelijker. Als competenties bespreekbaar zijn is het ook mogelijk om in 
het onderwijs de studenten bewust competenties aan te leren doormiddel van bijvoorbeeld 
praktijklessen.  
 
Uit onderzoek van Daily, Conroy en Shelley-Tolbert (2001) blijkt dat in de praktijk aangeleerde 
vaardigheden bijdragen aan levenslessen voor studenten. Het mbo is erop ingericht om studenten 
door middel van praktijkonderwijs ervaringen te laten opdoen die leiden tot ontwikkelen van 
vaardigheden en competenties. De student doet deze ervaring op tijdens praktijklessen en 
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beroepspraktijkvorming(bpv). In het onderwijs krijgen studenten dus de kans om verschillende 
vaardigheden te leren die horen bij het beroep.  
 
Op het mbo worden onderstaande competenties gebruikt:  

1. Beslissen en activiteiten initiëren 
2. Samenwerken en overleggen 
3. Presenteren 
4. Onderzoeken 
5. Vakdeskundigheid toepassen 
6. Plannen en organiseren. 
7. Materialen en middelen inzetten 
8. Leren 
9. Formuleren en rapporteren 

Deze competenties zijn opgenomen in een competentie waaier (Jacobs, 2012), in deze waaier is door 
middel van cartoons de levels van de competenties duidelijk gemaakt. Zo kan de student zichzelf 
identificeren met het level en kan de competentie op die manier bespreekbaar gemaakt worden. De 
competenties worden gebruikt bij werkcollege opdrachten, verslagen en de bpv. Er zit een verschil in 
de competenties die op het hbo gebruikt worden, de competenties die bij de Aeres hogeschool 
Dronten gebruikt worden zijn:  

1. Zelfsturen 
2. Samenwerken 
3. Presenteren 
4. Onderzoeken 
5. Innoveren 
6. Organiseren 
7. Duurzaam handelen 
8. Ondernemen 
9. Globaliseren 
10. Leidinggeven 

 
Enkele van deze competenties komen overeen, bij Aeres Hogeschool Dronten is er ook een extra 
competentie. Studenten die doorstromen hebben zijn dus nog niet met elke competentie in 
aanraking gekomen.  
 
Aan de Aeres Hogeschool Dronten moeten studenten elk studie jaar een Competentiemanagement 
en Persoonlijke ontwikkeling (CMP) verslag opleveren. Daarin moet de student aangeven welke 
competenties hij/zij ontwikkeld heeft door middel van de STARR reflectiemethode. Na het inleveren 
van dit verslag vindt er een eind gesprek met de mentor plaats.  
 

1.6 Ontwikkeling van competenties 
Om studenten optimaal competenties te laten ontwikkelen is het volgens Hernández-López, García-
Almeida, Ballestros-Rodríguez, en De Saá-Pérez (2016) belangrijk dat studenten een goede relatie 
hebben met docenten. De goede relatie heeft een positief effect op de perceptie van gebruikte 
lesmethoden en de geschiktheid ervan.  
 
Het ontwikkelen van competenties op het hbo is volgens Salas Velasco (2014) moeilijker omdat er op 
het hbo vooral theorie aan de studenten uitgelegd moet worden. Het onderzoek dat is gedaan door 
Salas Velasco heeft als conclusie dat de beoordeling op basis van opdrachten effectiever is om 
competenties te ontwikkelen dan luisteren naar hoorcolleges.  
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Uit onderzoek in Iran uitgevoerd door Mehrvarz, Heidari, Farrokhnia en Noroozi (2021) blijkt dat 
digitale vaardigheden van studenten belangrijk zijn voor de schoolprestaties. Op het mbo valt deze 
onder de competentie formuleren en rapporteren. Op het Clusius krijgen de studenten in de modules 
de lessen digitale vaardigheden. Op de Aeres Hogeschool zijn digitale vaardigheden verweven in 
modules niet in competenties en wegen mee in de beoordeling van een verslag door middel van de 
checklist schriftelijk rapporteren. De conclusie van het onderzoek is dat studenten die hun digitale 
vaardigheden goed ontwikkeld hebben en leren via de computer, positievere leerprestaties behalen. 
De schoolprestaties verbeteren dus door het gebruik van digitale middelen. 
 
Volgens Canadees onderzoek van Pruneau, Kerry en Langis (2016) is de competentie duurzaamheid 
opgericht vanwege de huidige complexe problemen rondom klimaatverandering, woestijnvorming en 
pandemieën.  Deze problemen hebben geen directe oplossing maar moeten opgelost worden 
doormiddel van verschillende competenties die samen tot de oplossing kunnen komen. Zoals de 
competenties: onderzoeken, vakdeskundigheid toepassen, innoveren en toekomst gericht denken. 
 
De competentie leidinggeven is bij veel agrarische studenten bekend, maar uit onderzoek in Amerika 
van Rosch en Coers (2013) blijkt dat ze het minder goed kunnen uitvoeren dan studenten van andere 
opleidingen. Het advies uit dit onderzoek is dat studenten meer bezig moeten met sociaal-culturele 
discussies en dat docenten meer mogelijkheden moeten bieden tot leiderschap. 
 
Er is bekend wat de in- en uitstroom is van de opleiding Dier- en Veehouderij aan de Aeres 

Hogeschool Dronten.  Er is bekend welke competenties gebruikt worden op het mbo en welke 

verschillen er zijn als een student doorstroomt naar het hbo. Competenties zijn zo belangrijk dat het 

sinds 2006 een vast onderdeel is geworden in het mbo. Het meten van competenties blijft lastig 

evenals de documentatie ervan. Er is bijvoorbeeld onbekend wat de reden is dat studenten met een 

mbo voor opleiding uitstromen op het hbo. In dit onderzoek gaat gericht gekeken worden naar de 

competentie verschillen tussen het mbo en hbo. De hoofdvraag die is opgesteld voor dit 

afstudeerwerkstuk is als volgt: 

“Welke competenties moeten tijdens de opleiding veehouderij op het mbo beter ontwikkeld worden 
om de student voor te bereiden op de vervolgstudie Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de 
Aeres Hogeschol Dronten?” 
 
Om de hoofdvraag te beantwoorden zijn de volgende deelvragen opgesteld: 

1. Welke competenties zijn bij studenten die van mbo-veehouderij doorstromen naar de 
opleiding Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres Hogeschool Dronten 
ontwikkeld boven het cijfer 4? 

2. Welke competenties zijn bij studenten die van mbo-veehouderij doorstromen naar de 
opleiding Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres Hogeschool Dronten 
ontwikkeld onder het cijfer 2?  

3. Wat is volgens studenten de manier om de competenties die onder het cijfer 2 scoren, tijdens 
de mbo-opleiding te verbeteren? 

4. Welke competentie achterstand zien de instroom coördinator en mentoren van de Aeres 
Hogeschool Dronten bij studenten die instromen vanaf het mbo?  

5. Wat moet er volgens de instroom coördinator en mentoren van de Aeres Hogeschool Dronten 
op het mbo verbeterd worden om de competenties die onder het cijfer 2 scoren, tijdens de 
mbo-opleiding te verbeteren?  
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Doelstelling:  
Het doel van dit onderzoek is een advies opleveren aan mbo-veehouderij opleidingen. In dat advies 
staat welke competenties nog onvoldoende worden ontwikkeld tijdens de opleiding om in het 1e jaar 
van het hbo te beschikken over de basis competenties. Daarnaast is het advies ook geschikt voor 
studenten, er staat in aan welke competenties zij extra aandacht moeten besteden tijdens hun mbo-
opleiding. Tot slot kan het advies ook gebruikt worden door de Dier en Veehouderij opleiding van de 
Aeres Hogeschool Dronten. Zij kunnen voor de onvoldoende ontwikkelde competenties die in kaart 
zijn gebracht, aangepaste lesprogramma’s maken om de student te helpen.  
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Hoofdstuk 2| Materiaal en Methode 
Om de hoofdvraag te beantwoorden moesten eerst de deelvragen beantwoord worden. In dit 
hoofdstuk staat per deelvraag uitgeschreven hoe deze onderzocht zijn. Het onderzoek is kwalitatief 
en is uitgevoerd door middel van een enquête en interviews. 
 
Deelvraag 1: Welke competenties zijn bij studenten die van mbo-veehouderij doorstromen naar de 
opleiding Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres Hogeschool Dronten ontwikkeld 
boven het cijfer 4? En Deelvraag 2: Welke competenties zijn bij studenten die van mbo-veehouderij 
doorstromen naar de opleiding Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres Hogeschool 
Dronten ontwikkeld onder het cijfer 2?  
Deelvraag 1 en 2 zijn beantwoord door middel van de resultaten van de enquête. Deze enquête is 
bijgevoegd in bijlage 3. De enquête is via het programma Google-Forms gemaakt en gaf direct de 
binnen gekomen antwoorden weer. De enquête is via de teamleider meneer Nolles van de opleiding 
Dier- en Veehouderij aan de Aeres Hogeschool in Dronten gedeeld met alle DV studenten. De 
doelgroep waren de DV studenten met als vooropleiding mbo hen is gevraagd de enquête in te 
vullen. Het emailadres van meneer Nolles is: j.nolles@aeres.nl.  Ook is de enquête gedeeld in de 
Facebookgroep vraag & aanbod Aeres Hogeschool. De enquête is op 24 juni 2021 verspreid, op 15 
juli 2021 is de enquête gesloten. Het aantal respondenten dat verwacht was is als volgt berekent de 
populatie van de opleiding is in 2019, 984 dat is het meest recente aantal studenten. Van de 
percentages vooropleidingen is het gemiddelde berekend over de jaren 2017 tot 2019, dit vanwege 
de grote verandering in 2019. Het gemiddelde komt uit om 35% studenten met een mbo-
vooropleiding. 35% van 984 is 344 studenten met een mbo-opleiding die de DV-opleiding volgen. De 
verwachting was dat 50% van deze respondenten de enquête in gaat vullen. Dat zal dan neerkomen 
op 172 ingevulde enquêtes. Vanuit de antwoorden is een overzicht gemaakt met de scores op de 
competenties. Competenties die door studenten zijn beoordeeld boven het cijfer 4 zijn goed 
ontwikkeld, en geven antwoord op deelvraag 1. Competenties die door de studenten zijn beoordeeld 
met een cijfer onder de 2 zijn onvoldoende ontwikkeld en geven antwoord op deelvraag 2. 
 
Deelvraag 3: Wat is volgens studenten de manier om de competenties die onder het cijfer 2 scoren, 
tijdens de mbo-opleiding te verbeteren? 
In de enquête die gedeeld is volgens dezelfde omschrijving als bij de deelvragen 1 en 2 staat de 
vraag: “Hoe zou competentie ontwikkeling op het mbo verbeterd kunnen worden?” Hierbij is de 
studenten een meerkeuze lijst gegeven omdat dit handig is met analyseren. Ook is er de optie 
gegeven om zelf een oplossing aan te dragen. Het antwoord op deze vraag kan gebruikt worden in 
het advies naar mbo en hbo-scholen toe.  
 
Deelvraag 4: Welke competentie achterstand zien de instroom coördinator en mentoren van de 
Aeres Hogeschool Dronten bij studenten die instromen vanaf het mbo?  
Om deelvraag 4 te beantwoorden gaat er een interview gehouden worden met Dirk de Groot, 
instroom coördinator bij Aeres Hogeschool Dronten. In zijn functie ziet hij veel mbo en havo 
studenten voorbijkomen en is daarom interessant voor dit onderzoek. Daarnaast gaan er docenten 
en mentoren geïnterviewd worden, deze personen geven les en zijn mentor van studenten met een 
mbo-vooropleiding. Deze personen gaan zijn: Jeanette Wolters, Marco den Ouden en Walter 
Mastenbroek. De contact gegevens van deze personen zijn opgenomen in bijlage 6 De vragen die 
gesteld gaan worden tijdens het interview zijn opgenomen in bijlage 5. De interviews zullen plaats 
vinden via teams en opgenomen worden zodat het interview op een later moment uitgewerkt kan 
worden. De uitgewerkte interviews worden als bijlage toegevoegd in het afstudeerwerkstuk. Vanuit 
de interviews kan deelvraag 4 beantwoord worden.  
 

mailto:j.nolles@aeres.nl
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Deelvraag 5: Wat moet er volgens de instroom coördinator en mentoren van de Aeres Hogeschool 
Dronten op het mbo verbeterd worden om de competenties die onder het cijfer 2 scoren, tijdens de 
mbo-opleiding te verbeteren?  
Deelvraag 5 gaat ook beantwoord worden door middel van het interview dat beschreven staat bij 
deelvraag 4.  
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Hoofdstuk 3| Resultaten 
In dit hoofdstuk worden de resultaten van de enquête en interviews weergeven. 

3.1 Resultaten enquête  
De enquête die gemaakt is via Google-formulieren, is verspreid door de teamleider Jeroen Nolles. 
Daarnaast is de enquête gedeeld via de Facebookgroep-vraag en aanbod Aeres Hogeschool. De 
enquête heeft in de looptijd van drie weken 37 respondenten opgeleverd. De respondenten kwamen 
van alle mogelijke scholen. In figuur 5 is in procenten weergeven van welke mbo-school de 37 
respondenten kwamen. De meeste studenten zijn afkomstig van het Zone college, de minste van het 
Citaverde College en Helicon.  

 

Figuur 5 Herkomst studenten 

Als controle vraag is in de enquête opgenomen of de respondent studeert aan de Aeres Hogeschool 
Dronten of een andere school. Alle respondenten hebben bij deze vraag geantwoord dat ze studeren 
aan de Aeres Hogeschool Dronten. De doelgroep voor de enquête waren ook studenten die zijn 
uitgestroomd in het eerste jaar. Eén respondent is uitgestroomd in het eerste jaar met als reden 
onvoldoende studiepunten.  Ook is aan de respondenten gevraagd wat ze vonden van de overgang 
van mbo naar hbo. Meer dan de helft vond dit moeilijk. Zie figuur 6 voor de volledige resultaten.  

 
Figuur 6 Overgang van mbo naar hbo 
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In de enquête moesten de respondenten de ontwikkeling van de 10 competenties van Aeres 
Hogeschool Dronten scoren. Hierbij was het getal eén te weinig en vijf goed. De gekozen scores zijn 
berekend tot een gemiddelde. Hieruit bleek dat de volgens de respondenten de competentie 
onderzoeken is met een gemiddelde van 2,1 het minste ontwikkeld tijdens de opleiding op het mbo. 
De competentie samenwerken is met een gemiddelde van 3,6 het best ontwikkeld. In tabel 1 zijn de 
gemiddeldes van de competenties weergeven in volgorde van weinig ontwikkeld tot goed.  
 
Tabel 1 Gemiddelde cijfer competenties 

Competentie  Score 

Onderzoeken 2,1 

Innoveren 2,6 

Presenteren 2,7 

Duurzaam handelen 2,7 

Leidinggeven 2,7 

Zelfsturen 2,8 

Organiseren 3 

Globaliseren 3 

Ondernemen 3,3 

Samenwerken 3,6 

 
In de enquête konden de respondenten aanvinken wat zij dachten dat zou helpen om competenties 
te verbeteren. Twee keuzes staan daarbij boven aan met beide 17 keer gekozen, dat zijn leerdoelen 
en competenties aan elkaar koppelen en werken met projecten. Reflecteren op handelen staat met 
13 keer gekozen op de 3e plek. Van de 37 respondenten hebben er 12 aangevinkt dat feedback geven 
en ontvangen over competenties kan helpen bij de competentie ontwikkeling. 11 keer is aangevinkt 
de keuzes stage en werken met beoordelingsformulieren. Het samenwerken met student van het 
hbo, wat in Dronten bekend staat als SLO dat is 9 keer aangeklikt. Werkzaamheden buiten de studie 
om staat op de een na laatste plek met zeven keer aangeklikt. De studenten hebben zelfstudie om 
competenties te ontwikkelen het minst aangeklikt namelijk 5 keer. De beschreven resultaten zijn 
geïllustreerd in een staafdiagram in figuur 7.  
 

 
Figuur 7 Resultaten enquête, hoe zou competentie ontwikkeling op het mbo verbeterd kunnen worden? 
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Ook was het voor de respondenten mogelijk om zelf opties aan te dragen, De opties die aangedragen 
zijn om competenties beter te ontwikkelen:  

• Een duidelijk lesprogramma 

• Docenten en daarmee de school moeten er überhaupt nog mee beginnen om leerlingen te 
wijzen op competenties en de ontwikkeling ervan. 

• Les krijgen door betere leraren 

• Gestimuleerd worden om ook eens out of the box te gaan kijken. Bij een ander soort bedrijf 
stagelopen in de periferie meerdere jaren i.p.v. meerdere veehouderij stages. 

 

3.2 Resultaten interviews  
In deze paragraaf worden de resultaten van de vijf interviews toegelicht. De interviews zijn 
gecodeerd op basis van de gestelde vragen. Per interview vraag wordt er een samenvatting gegeven 
van de antwoorden. Twee van de interview vragen zijn direct te koppelen aan een deelvraag. Dit zal 
dan ook beschreven staan bij de interview vraag. De 1e interview vraag over de functie gaat verder 
niet beschreven worden. De geïnterviewde personen zijn docenten en een instroom coördinator van 
Aeres Hogeschool Dronten. Wel wordt bij de resultaten rekening gehouden met het verschil in 
functie en waar nodig gemeld van welke functie het resultaat afkomstig is.  
 
De afgelopen tien jaar kiest een steeds kleiner deel van de mbo-4 studenten voor een hbo-studie. 
Waarom kiezen steeds minder mbo-4 studenten voor een hbo-studie denkt u? 
De geïnterviewde personen wisten hier niet van af. Ook zien zij dit niet gebeuren bij de instroom op 
de Aeres Hogeschool. Het aantal studenten blijft daar namelijk stijgen. Wel geven enkele aan dat er 
veel werk is in de agrarische sector waardoor doorstuderen minder aantrekkelijk wordt. Marco den 
Ouden ziet een verandering bij de instromers, “De ondernemers zijn dus hoger opgeleid en daardoor 
gaan ook de kinderen niet via mbo maar via havo of atheneum naar het hbo of universiteit.”. Hierbij 
zijn de ondernemers de ouders van de (toekomstige) studenten.  
 
Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben ervoor kiezen om naar 
het hbo te gaan? 
De redenen die genoemd zijn door de geïnterviewde personen zijn divers. Dirk de Groot, instroom 
coördinator noemt dat de studenten banen zien die om hbo vragen. Marco den Ouden geeft ook aan 
dat er steeds meer banen komen die om hbo vragen. Daarnaast is het volgens hem nodig dat 
studenten doorstuderen met de veranderende regelgeving en slimme adviseurs. Walter 
Mastenbroek geeft nog als redenen dat er geen ruimte is om al aan het werk te gaan in het 
thuisbedrijf, de student denkt dat in de toekomst de bank om hbo gaat vragen en de student denkt 
weinig waardering/voldoening te krijgen met werk op mbo-niveau.  
 
Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben uitstromen in het 1e 
jaar van het hbo? 
Volgens Dirk de Groot is de reden daarvan dat de student te weinig studiepunten heeft. De weinige 
studiepunten komt volgens hem door de mindset van de student. Daarnaast worden door de 
geïnterviewde personen onderdelen genoemd als: tempo, schriftelijk rapporteren, leren leren, AVO-
vakken en het niveau. De competenties die benoemd zijn waren, organiseren en plannen. 
 
Welke competenties zijn volgens u goed/voldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar 
hbo doorstromen?  
Hierbij werd door alle vier de geïnterviewde personen samenwerken genoemd. De studenten die van 
het mbo komen kunnen goed samenwerken. Wel verdelen ze het werk en benutten ze niet elkaars 
kwaliteiten dat moeten ze op het hbo nog leren. Daarnaast werd genoemd dat mbo studenten goed 
zijn in contact leggen voor bijvoorbeeld opdrachten waarbij ze de hulp van een expert nodig hebben. 
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Hierin is ook het leeftijdsverschil tussen de havisten benoemd dat leeftijdsverschil is zichtbaar in de 
competentie-ontwikkeling. De andere competenties die genoemd waren zijn: leiderschap, 
globaliseren, ondernemen en presenteren.  
 
Welke competenties zijn volgens u onvoldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar hbo 
doorstromen?  
Deze interview vraag geeft voor een groot deel antwoord op de deelvraag: Welke competentie 
achterstand zien de instroom coördinator en mentoren van de Aeres Hogeschool Dronten bij 
studenten die instromen vanaf het mbo? Door de meeste geïnterviewde werd gelijk aangegeven dat 
de avo-vakken niet goed zijn ontwikkeld. Bij doorvragen naar competenties kwam bij drie van de vier 
naar voren zelfsturen. Zelfsturen werd daarbij in combinatie gebracht met organiseren en plannen. 
Schriftelijk rapporteren werd ook genoemd, maar dit is geen competentie op het hbo. Door Dirk de 
Groot en Walter Mastenbroek werd de competentie leiding nemen genoemd.  
 
Wat zouden mbo-opleidingen moeten doen om de student beter voor te bereiden op het hbo?  
Deze interview vraag geeft voor een groot deel antwoord op de deelvraag: Wat moet er volgens de 
instroom coördinator en mentoren van de Aeres Hogeschool Dronten op het mbo verbeterd worden 
om de competenties die onder het cijfer 2 scoren, tijdens de mbo-opleiding te verbeteren? Unaniem 
kwam hier het antwoord dat de avo-vakken beter aangeboden moeten worden. Met daarbij ook de 
vakken scheikunde en wiskunde. Hier hebben volgens alle geïnterviewde de mbo studenten veel 
moeite mee. Daarnaast moet er strenger om gegaan worden met schriftelijk rapporteren, de lat 
moet hoger gelegd worden voor de mbo studenten volgens de geïnterviewde. Sommige studenten 
op het mbo gaat het te makkelijk af waardoor ze op het hbo het niet redden, ze moeten dan wel iets 
gaan doen. Ook moet er meer aandacht besteed worden aan lezen, opdrachten richten op de 
praktijk en het keuzedeel doorstroom moet vrijstellingen opleveren op het hbo. In figuur 8 zijn de 
antwoorden beeldend weergeven.  

 
Figuur 8 Voorbereiding van mbo-school voor hbo 

 
Wat zouden studenten zelf kunnen doen om zichzelf goed voor te bereiden op het hbo?  
Antwoorden die hierop gegeven zijn:  

• Meedoen met Meeloop-dagen 

• Vragen stellen aan hbo student waar ze tegen aan liepen 

• Werkervaring opdoen bij onbekende 

• Werken aan je zwakke punten 

• Beschikken over motivatie en doorzettingsvermogen  
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Welke competentie ontwikkeling kan er in leerjaar 1 van het HBO nog beter begeleid worden? > 
extra training/ lessen o.i.d. voor doorstromers? 
Volgens Jeanette Wolters zou een taaldesk studenten in het 1e jaar kunnen helpen om schriftelijk 
rapporteren te verbeteren. De taaldesk is dan een ondersteuning van docenten, door middel van 
intervisie groepjes gaan studenten elkaars werk beoordelen en op die manier van elkaar leren. 
Walter Mastenbroek geeft aan om tijdens groepsopdrachten meer aandacht te besteden aan de 
samenwerking. Ook is het volgens Walter belangrijk dat je als mentor de student helpt bij het 
organiseren en zelfsturen. Marco den Ouden geeft ook aan dat het ondersteunen bij zelfsturen beter 
begeleidt moet worden, ook moet een mbo student weer leren leren. Leren leren kan tijdens de 
mentor lessen behandeld worden.   
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Hoofdstuk 4| Discussie 
De doelstelling van dit afstudeerwerkstuk is om een advies op te leveren aan mbo-veehouderij 
opleidingen, studenten op mbo-veehouderij opleidingen en Aeres Hogeschool Dronten. In dit advies 
moet staan welke competenties onvoldoende ontwikkeld worden en wat de doelgroep hieraan kan 
doen. Dit advies zal tot stand komen door het beantwoorden van vijf deel vragen waarmee de 
hoofdvraag beantwoord kan worden. In dit hoofdstuk zullen de deelvragen beantwoord worden en 
zal er gereflecteerd worden op het onderzoek.  
 
Resultaten deelvragen.  
De eerste deelvraag van het onderzoek was: ‘Welke competenties zijn bij studenten die van mbo-
veehouderij doorstromen naar de opleiding Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres 
Hogeschool Dronten ontwikkeld boven het cijfer 4?’ Bij het berekenen van de gemiddelde scores van 
de competenties bleek dat er geen competentie boven het cijfer vier is gescoord. De competentie die 
het hoogst scoorde is samenwerken met een gemiddelde van 3,6.  
 
De tweede deelvraag van het onderzoek was: ‘Welke competenties zijn bij studenten die van mbo-
veehouderij doorstromen naar de opleiding Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres 
Hogeschool Dronten ontwikkeld onder het cijfer 2?’ Bij het berekenen van de gemiddelde scores van 
de competenties bleek dat er geen competentie onder het cijfer twee scoorde. De competentie die 
het laagst scoorde was onderzoeken met een gemiddelde van 2,1.  
 
Bij het beantwoorden van deelvraag eén en twee blijkt dus dat de respondenten de ontwikkeling van 
competenties op het mbo niet te weinig vinden, maar ook geen competentie vinden ze goed 
ontwikkeld. Hierdoor zijn beide deelvragen niet te beantwoorden op de vooraf beschreven manier. 
Om die reden is ervoor gekozen om als resultaat de hoogst en laagst scorende competentie hier te 
plaatsen. In een volgend onderzoek zou in de deelvragen hoogst en laagst al opgenomen kunnen 
worden. Daarnaast hadden deze twee deelvragen ook eén vraag kunnen zijn.  
 
De derde deelvraag van het onderzoek was: ‘Wat is volgens studenten de manier om de 
competenties die onder het cijfer 2 scoren, tijdens de mbo-opleiding te verbeteren?’ Hierbij geven 
respondenten aan dat ze graag de leerdoelen aan de competenties gekoppeld zien bij vakken. Op de 
gedeelde eerste plaats staat ook werken met projecten. De respondenten denken dat zij door het 
werken met projecten competenties tijdens de mbo-opleiding kunnen verbeteren.  
 
De vierde deelvraag van het onderzoek was: ‘Welke competentie achterstand zien de instroom 
coördinator en mentoren van de Aeres Hogeschool Dronten bij studenten die instromen vanaf het 
mbo?’ Hierbij werd duidelijk dat competenties niet het grootste probleem zijn, maar dat de schakel- 
en doorstroomvakken onvoldoende ontwikkeld zijn. De student krijgt op het mbo AVO-vakken, dit 
zijn Nederlands, Engels en rekenen. Op het hbo moet de student ook Nederlands en Engels gaan 
volgen met daarnaast ook scheikunde en wiskunde. Die laatstgenoemde vakken krijgen de studenten 
niet op het mbo. Hierdoor vallen er veel studenten af omdat ze onvoldoende studiepunten halen op 
deze doorstroom- en schakelvakken. Bij doorvragen naar competenties komt het eerste antwoord 
schriftelijk rapporteren, dit is op het mbo wel een competentie maar bij Aeres Hogeschool Dronten 
niet. Maar het blijkt dus dat schriftelijk rapporteren wel aandacht behoeft. De competenties die 
genoemd werden zijn zelfsturen en organiseren. De geïnterviewde noemde allen deze competenties 
in combinatie met elkaar. De student moet kunnen zelf sturen om voor zichzelf te kunnen 
organiseren.  
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De vijfde deelvraag van het onderzoek was: ‘Wat moet er volgens de instroom coördinator en 
mentoren van de Aeres Hogeschool Dronten op het mbo verbeterd worden om de competenties die 
onder het cijfer 2 scoren, tijdens de mbo-opleiding te verbeteren?’  Ook bij deze deelvraag zijn de 
AVO-vakken te plaatsen. De instroom coördinator en docenten van Aeres Hogeschool Dronten zien 
graag dat er ook wiskunde en scheikunde aangeboden gaat worden op het mbo. Het schriftelijk 
rapporteren moet volgens alle vier de geïnterviewde personen ook strenger gehandhaafd worden op 
het mbo. De genoemde verbeteringen hebben geen directe relatie met de competenties die op 
Aeres Hogeschool Dronten aanwezig zijn. Het zelfsturen ontwikkelen bij mbo studenten is genoemd 
door drie van de vier geïnterviewde. Volgens hen krijgt de student op het mbo alles te makkelijk 
voorgeschoteld. De student hoeft niet veel moeite te doen om iets voor elkaar te krijgen of leren. 
Hierdoor werkt de student weinig aan zelfsturen en is het niveau op het hbo een grote stap.  
 
Reflectie onderzoek 
Het proces van het onderzoek is volgens de planning verlopen. De enquête is gedeeld via de manier 
wat beschreven staat in materiaal en methode. Het aantal respondenten is niet het aantal dat 
verwacht werd. De berekening die is gemaakt voor de verwachting daar sta ik achter. Wellicht is het 
moment vlak voor de vakantie niet het ideale moment geweest. 
 
In de enquête is bij vraag eén Aeres mbo Barneveld niet opgenomen in de keuze. Dit is geen bewuste 
keuze geweest maar een fout die niet gesignaleerd is. Beide respondenten hebben bij de vervolg 
vraag van vraag drie aangegeven dat Aeres mbo Barneveld niet opgenomen was in de keuze. Deze 
twee respondenten hebben wel de enquête ingevuld dus hebben zij een andere school gekozen. 
Door het ontbreken van Aeres Barneveld kunnen de resultaten niet gebruikt worden om per school 
te onderzoeken hoe de competentieontwikkeling gesteld is.  
 
De deelvragen eén en twee konden niet beantwoord worden op de manier hoe de deelvragen 
geformuleerd waren. Geen van de competenties scoorde boven de vier of onder de twee. Maar 
hiermee toont het wel aan dat er geen competenties te weinig zijn ontwikkeld wat wel een goed 
teken is.  
 
De vier interviews zijn afgenomen op de momenten die gepland stonden. De interviews hebben 
ongeveer 60 minuten geduurd, in deze tijd konden alle interview vragen beantwoord worden. Het 
Coronavirus heeft invloed gehad op het houden van de interviews. Vanwege Corona hebben de 
interviews plaats gevonden via Microsoft Teams. Door een interviews online af te nemen is er minder 
persoonlijk contact en het reageren en door vragen is moeilijker. In een volgend onderzoek zouden 
de interviews fysiek afgenomen moeten worden.  
 
Na het houden van de interviews die vooral over zaken gingen die niet met competenties te maken 
hebben. Had er misschien ook die ruimte moeten zijn voor de respondenten van de enquête. 51% 
van de studenten vond de overgang van mbo naar hbo moeilijk. Maar de vraag waarom ze het 
moeilijk vonden is nu niet beantwoord. Tijdens de enquête werd gestuurd op competenties maar die 
scoren tussen de 2,1 en 3,6. De verwachting is dus dat het niet aan de competenties ligt waarom ze 
het moeilijk vonden.  
 
Het onderwerp competenties was zeer interessant. Al blijkt dat de competenties niet het struikelblok 
zijn voor studenten is het toch een waardevol document geworden wat de verschillen tussen mbo en 
hbo in beeld brengt. Met dit onderzoek staat er voor studenten, mbo-opleidingen en de Aeres 
Hogeschool Dronten op papier waaraan gewerkt moet worden.  
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Hoofdstuk 5| Conclusie en Aanbevelingen 
Het afstudeerwerkstuk is geschreven om studenten en docenten het antwoord te geven op de 
hoofdvraag: Welke competenties moeten tijdens de opleiding veehouderij op het mbo beter 
ontwikkeld worden om de student voor te bereiden op de vervolgstudie Dier- en 
Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres Hogeschol Dronten? In dit hoofdstuk worden de 
deelvragen kort beantwoord om zo een samenvatting te zijn voor het beantwoorden van de 
hoofdvraag. Na het beantwoorden van de hoofdvraag volgen nog aanbevelingen.  
 
Conclusie 
Het antwoord op de eerste deelvraag: ‘Welke competenties zijn bij studenten die van mbo-
veehouderij doorstromen naar de opleiding Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres 
Hogeschool Dronten ontwikkeld boven het cijfer 4?’ Er scoort geen enkele competentie boven de 
vier. De competentie die het hoogst scoort is samenwerken met een gemiddelde van 3,6. 
 
Het antwoord op de tweede deelvraag: ‘Welke competenties zijn bij studenten die van mbo-
veehouderij doorstromen naar de opleiding Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres 
Hogeschool Dronten ontwikkeld onder het cijfer 2?’ Er scoort geen enkele competentie onder de 2. 
De competentie die het laagst scoort is onderzoeken met een gemiddelde van 2,1.  
 
Het antwoord op de derde deelvraag: ‘Wat is volgens studenten de manier om de competenties die 
onder het cijfer twee scoren, tijdens de mbo-opleiding te verbeteren?’ Op een gedeelde eerste plaats 
staat werken met projecten en dat de student graag de leerdoelen aan competenties gekoppeld wil 
hebben bij vakken.  
 
Het antwoord op de vierde deelvraag: ‘Welke competentie achterstand zien de instroom coördinator 
en mentoren van de Aeres Hogeschool Dronten bij studenten die instromen vanaf het mbo?’ De 
competentie achterstand die gezien wordt is zelfsturen in combinatie met organiseren en plannen. 
Maar alle geïnterviewde geven aan dat die competentie niet het ergste is. De achterstand met 
doorstroom en schakelvakken dat is waar studenten het meeste last van hebben. Ook wordt door 
alle vier de geïnterviewde schriftelijk rapporteren genoemd, wat wel een competentie is op het mbo 
maar niet op hbo. Schriftelijk rapporteren beheersen de studenten onvoldoende als ze op het hbo 
komen.  
 
Het antwoord op de vijfde deelvraag: ‘Wat moet er volgens de instroom coördinator en mentoren 
van de Aeres Hogeschool Dronten op het mbo verbeterd worden om de competenties die onder het 
cijfer 2 scoren, tijdens de mbo-opleiding te verbeteren?’ Ook bij deze vraag worden door de 
docenten en instroom coördinator niet meteen de competenties genoemd maar AVO-vakken. Om 
het zelfsturen met organiseren en plannen te ontwikkelen denken ze dat het goed is om de lat hoger 
te leggen. Op het mbo hebben sommige studenten het te makkelijk, als ze dan op het hbo komen 
moeten ze wel wat doen en dat lukt dan niet.  
 
Door het beantwoorden van de deelvragen kan de hoofdvraag beantwoord worden: Welke 
competenties moeten tijdens de opleiding veehouderij op het mbo beter ontwikkeld worden om de 
student voor te bereiden op de vervolgstudie Dier- en Veehouderij(ondernemerschap) aan de Aeres 
Hogeschol Dronten?  Uit het onderzoek bij studenten is geen competentie naar voren gekomen die 
beter ontwikkeld moet worden. Uit het onderzoek door middel van interviews is naar voren 
gekomen dat de competenties zelfsturen en organiseren beter ontwikkeld moeten worden. De mbo-
competentie formuleren en rapporteren moet volgens de instroom coördinator en docenten ook 
beter ontwikkeld worden. Deze mbo-competentie heeft op de Aeres Hogeschool Dronten geen 
competentie status, het heet daar schriftelijk rapporteren en is door middel van een checklist 
verplicht bij elk verslag.  
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Aanbevelingen 
Uit het onderzoek met de enquête is niet gebleken waarom studenten de overgang van mbo naar 
hbo moeilijk vonden. Er is in de enquête alleen gevraagd naar competenties. De competenties 
scoorde niet te weinig of weinig. Aanbeveling voor een volgend onderzoek is om te vragen wat 
studenten moeilijk vonden aan de overgang. Dit zou mogelijk zijn via enquête maar beter zijn via een 
fysiek interview omdat dan doorvragen mogelijk is.  
 
De instroom coördinator en docenten die geïnterviewd zijn geven aan dat de aansluiting van AVO-
vakken beter moet worden op de doorstroom- en schakelvakken. Hiervoor zullen beide partijen, het 
mbo en hbo samen moeten onderzoeken wat er mogelijk is en hoe ze de niveaus dichter bij elkaar 
kunnen brengen. De niveaus dichter bij elkaar brengen zou bijvoorbeeld mogelijk zijn door het 
keuzedeel doorstroom hbo. In dit keuzedeel moeten dan wel de vakken wiskunde en scheikunde 
zitten. Ook zou het keuzedeel vrijstelling op moeten leveren op het hbo, zo wordt het keuzedeel een 
extra drijfveer voor de mbo-student om te gaan volgen.  
 
Om als student zijnde je goed voor te bereiden op het hbo is het belangrijk dat je gaat kijken bij 
opendagen en meeloopdagen. Daarnaast is het belangrijk dat als er scheikunde en rekenen 
aangeboden worden tijdens de mbo-opleiding om dit te gaan volgen. Door die vakken te volgen heb 
je een betere start op het hbo.  
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Bijlage 1 Competentie wijzer mbo 
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Bijlage 2 Competenties Aeres Hogeschool Dronten 
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Bijlage 3 Scorekaarten competenties Aeres Hogeschool Dronten 
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Bijlage 4 De enquête 
https://forms.gle/c5bGY9LEifFJ7GHW8
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Bijlage 5 Interview  
1. Wat is uw functie? 
2. De afgelopen tien jaar kiest een steeds kleiner deel van de mbo-4 studenten voor een hbo-

studie. Waarom kiezen steeds minder mbo-4 studenten voor een hbo-studie denkt u? 
3. Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben ervoor kiezen 

om naar het hbo te gaan? 
4. Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben uitstromen in 

het 1e jaar van het hbo? 
5. Welke competenties zijn volgens u goed/voldoende ontwikkeld als studenten van het mbo 

naar hbo doorstromen?  
6. Welke competenties zijn volgens u onvoldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar 

hbo doorstromen?  
7. Wat zouden mbo-opleidingen moeten doen om de student beter voor te bereiden op het 

hbo?  
8. Wat zouden studenten zelf kunnen doen om zichzelf goed voor te bereiden op het hbo?  
9. Welke competentie ontwikkeling kan er in leerjaar 1 van het HBO nog beter begeleid 

worden? > extra training/ lessen o.i.d. voor doorstromers? 
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Bijlage 6 Contactpersonen interview 
 

School Persoon Emailadres 

Aeres Hogeschool Dronten Dirk de Groot d.de.groot@aeres.nl 

Aeres Hogeschool Dronten Jeanette Wolters j.wolters@aeres.nl  

Aeres Hogeschool Dronten Marco den Ouden m.den.ouden@aeres.nl  

Aeres Hogeschool Dronten Walter Mastenbroek w.mastenbroek@aeres.nl  

 
  

mailto:d.de.groot@aeres.nl
mailto:j.wolters@aeres.nl
mailto:m.den.ouden@aeres.nl
mailto:w.mastenbroek@aeres.nl
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Bijlage 7 Resultaten enquête 
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Bijlage 8 Afgenomen interviews  

Interview met Jeanette Wolters, 16-06-2021 
 
Wat is uw functie? 
Ik ben natuurlijk docent bij Aeres Dronten. Maar ik ben ook mentor van de VADO-klas dus de AD-
klassen associate degree en dat zijn ook inderdaad allemaal studenten die vanaf het mbo 
doorstromen naar het hbo en de associate degree Ik weet niet of je hem kent. Maar het is een 
tweejarige opleiding die niet het eindniveau van de bachelor haalt maar destijds ingezet is juist om 
die die sprong toch eigenlijk ja te bevorderen van het mbo naar het hbo waarbij mbo studenten er 
een groep is die denkt poee nog 4 jaar en toen heeft de overheid aangegeven nou We gaan kijken of 
dat met een die associate degree of dat inderdaad er toch die doorstroom kan bevorderen maar daar 
ben ik dus inderdaad ook mentor van en dus dat zijn ook allemaal mbo studenten. 
 
De afgelopen tien jaar kiest een steeds kleiner deel van de mbo-4 studenten voor een hbo-studie. 
Waarom kiezen steeds minder mbo-4 studenten voor een hbo-studie denkt u? 
Het Waarom, toch heeft het tegen opzien dat je nog een aantal jaren inderdaad aan de studie gaat 
en Ik denk ook wel dat een kenmerk van een mbo student is ja dat die dat die graag bezig is dus echt 
dat praktijk en de gedachte van ja dan moet ik toch ook echt in de boeken dan moet ik me bezig gaan 
houden met zaken waar ik eigenlijk niet zoveel zin in heb om er zoveel energie in te gaan stoppen Ik 
denk dat dat weerhoudt ja. Nou Als ik vanuit mijn eigen ervaring kijk dan zijn de argumenten 
daarvoor en dan komt Natuurlijk ook wel omdat wij te maken hebben met die studenten waar dat 
thuis bedrijf is waar het eigenlijk hoewel het de bedoeling is dat ze het bedrijf zullen opvolgen maar 
dan is het moment nog niet daar dus ja Er is zeg maar ook nog gelegenheid de tijd om te studeren 
Dat is een argument en ook wel omdat bij bedrijfsfinancieringen en tegenwoordig door de financiële 
instelling dus zeg de  banken dat toch ook wel deel uitmaakt van nou ja het rijtje langsgelopen 
voorwaarde is dat inderdaad de ondernemer hbo opgeleid is en dat speelt ook nog wel eens 
inderdaad een rol en ja het kan ook zijn en Dat is wel een beetje de leergierige toch mbo die zegt nou 
ik  heb wel het gevoel dat dat ik nog wel wat meer kan dus vandaar dus Ik denk dat die 3 redenen 
een rol zijn om te zeggen nou dat ga ik toch dat ga ik toch doen. 
 
Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben ervoor kiezen om naar 
het hbo te gaan? 
Ik vind zelf eigenlijk altijd nou ik Als je een je vooropleiding heb je een mbo 4 van havo vwo dan heb 
je gewoon de ingangs-papieren voor het hbo en volgens mij kun je het dan Maar de mbo’er zal er 
harder voor moeten werken dan dat die ooit voor een studie gedaan heeft en waar de mbo’er dan 
tegenaan loopt Dat is ja dat die die motivatie daarvoor op moet brengen en dat hij de vraag voor 
zichzelf moet beantwoorden ja zie ik het mezelf doen en krijg ik het voor elkaar om daar inderdaad 
heel veel ja veel energie in te stoppen en als dat het antwoord nee op is van nee dat dat ja daar kan 
ik de motivatie niet voor opbrengen of ik zie het nut er niet van in of wat dan ook ja dan haakt het af 
want ze zullen meer moeten gaan studeren dan dat je ever ooit inderdaad gedaan hebben dus ja dat 
dat dat betekent wel aanpakken. Het is ook nog wel zo dat ik me dat zie ik dan in die competentie 
dossiers met het de een beetje de geschiedenis van de student ik kom ook nog weleens tegen van 
studenten die In het voortgezet onderwijs gewoon op de havo begonnen zijn maar toen we het 
eenmaal lastig werd in havo 3 hè of in havo 3 4 en toen kwam het er eigenlijk ook al op aan van ja Als 
je dit wil dan moet dan moet je nu echt gaan ja ga studeren moet je gaan leren ja en die hebben zeg 
maar toen plan b gekozen nou ja weet je Ik wil Ik wil iets doen hè in ons geval In de veehouderij nou 
dan is eigenlijk de middelbare agrarische school het meest voor de hand liggende en dan kan ik ook 
gewoon met vmbo naar toe dus Waarom zou ik moeilijk doen Als ik gewoon via vmbo gewoon naar 
het mbo kan waar ik dan op vak gebied kom wat ik graag wil doen. Dus zij hebben zij hebben eigenlijk 
een eerder moment Dat is toch wel een behoorlijke groep en eerder moment waren er toen ook op 
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aankwam. Daar hebben ze een beetje een andere route kunnen kiezen zodat ze dat toen vermeden 
hebben ja. 
 
Welke competenties zijn volgens u goed/voldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar 
hbo doorstromen? 
Contact leggen en samenwerken is bij mbo-instromers in de basis wel aanwezig. Alleen wat wij graag 
in het hbo willen dat is wel een slag verder brengen hé. Als je het zeg maar hebt in het kader van de 
studie over samenwerken.  Dan verdelen ze het werk, maar dat is geen samenwerken. Bij 
samenwerken gebruik je elkaars kwaliteiten. Contact leggen zijn ze goed in, als ze voor een opdracht 
informatie nodig hebben dan bellen ze iemand uit hun netwerk. Ze kennen heel veel mensen en 
ondernemers. Er zijn ook studenten die naast de studie allerlei activiteiten hebben, zichzelf verhuren 
als melker bijvoorbeeld daar leren ze ook veel van. Mijn conclusie dus samenwerken en 
ondernemen.  
 
Welke competenties zijn volgens u onvoldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar hbo 
doorstromen?  
Organiseren het is gewoon een puinbak. De informatie die ze binnenkrijgen gestructureerd weg 
zetten, vooruitdenken daar zijn ze niet goed in. Organiseren is echt ontwikkelingswerk, dat is dus 
onvoldoende ontwikkeld. Daarbij hoort dan ook zelfsturen, de discipline om te zeggen oké als we 
naar het semester kijken. Dat moet er dan af zijn en dan een tijdlijn uitzetten om het te organiseren. 
Ze moeten de discipline opbrengen om dan inderdaad zo stuksgewijs ermee aan de slag te gaan. Niet 
3 dagen voor een toets beginnen met leren. Zelfsturen is echt nodig in het hbo.  
 
Wat zouden mbo-opleidingen moeten doen om de student beter voor te bereiden op het hbo?  
Ik heb niet zo een zicht op hoe ze daar omgaan met een vak als Nederlands en met rekenen want dat 
zijn wel de basis zaken waar ze knal tegenaan lopen. Dat is in feite wat bij ons zogenaamde 
doorstroom en schakel vakken zijn. Dat is bij ons natuurlijk niet alleen Nederlands maar ook Engels, 
wiskunde en scheikunde. Daar is meer nodig. Bijvoorbeeld tekstschrijven bij Nederlands, van een 
mbo’er krijg je dan 2 zinnen. Dus daar is denk ik werk aan de winkel.   
 
 Interviewer: En gericht op competenties wat kan het mbo dan doen?” 
Bijvoorbeeld bij samen werken is het SLO-project dat is dat Samen leren ondernemen een hele 
mooie samenwerking. Want dan krijgen ze wederzijds actie en heb je daar een beetje zicht op. Als je 
het hebt over dat organiseren hè of je inderdaad die studenten toch wat meer mee kunt geven over 
je informatie ordenen en structureren en plannen. Maar ik begrijp ook dat het lastig is voor 
docenten, in het mbo zit toch een stuk rek capaciteit. Studenten hoeven niet tot het uiterste te gaan 
want ze krijgen het zo ook voor elkaar en dat is lastig. Het zou goed zijn als de student ook leert 
keihard onderuit te gaan door de 1 die ze krijgen. Hier leren ze ook van dat niet altijd alles komt 
aanwaaien. Ik snap dat dat voor de docent ook moeilijk is, maar het geeft de student ook meer 
voldoening als ze er echt iets voor hebben moeten doen. Het geeft de opleiding dan ook meer status, 
er worden eisen gesteld.  
 
Wat zouden studenten zelf kunnen doen om zichzelf goed voor te bereiden op het hbo?  
Nou het is in ieder geval belangrijk dat ze voorlichtingen erover volgen. Een meeloop-dag volgen en 
informeren bij mensen die ze kennen die op het hbo zitten. Maar dan ook juist de vraag stellen van ja 
waar ben je nou tegenaan gelopen. Want als je gewoon zo ja en iemand vraagt, gaat allemaal wel en 
nou ja weet je wel. Je moet het eigenlijk ook wat gerichter vragen dus een mbo’er die zou moeten 
vragen aan iemand op het hbo zijn er nou dingen waar je waar je toch hard tegenaan gelopen bent.  
 
Welke competentie ontwikkeling kan er in leerjaar 1 van het HBO nog beter begeleid worden? > 
extra training/ lessen o.i.d. voor doorstromers? 
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Ik denk aan een soort van ja hoe moet ik nou uitdrukken iets van een taalbureau of zoiets dergelijks 

of een taaldesk. Het lukt een docent vaak niet meer om alle studenten van volledige feedback te 

voorzien. Over het schriftelijk rapporteren en de inhoud van het verslag. Als er dan in 

intervisiegroepjes van ongeveer 4 studenten met elkaar kritisch gekeken wordt. Dat onder leiding 

van een taalbureau/taaldesk dan helpt dat de studenten vooruit. Ik heb hier dus geen competentie 

om te noemen.  
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Interview met Dirk de Groot, 10-06-2021 
 
Wat is uw functie?  
Ik ben Instroomcoördinator en studieadviseur. Het is eigenlijk een soort van gedelegeerde functie 
van de examencommissie. Want mensen die zich aanmelden moeten beoordeeld worden op 
toelaatbaarheid. En 1 van deze dingen is dat je een toelatend diploma hebt. Bij de aanmeldingen kijk 
ik dus van he wat is eigenlijk de vooropleiding waar de mensen mee bezig zijn. Iedereen moet zich 
voor 1 mei aanmelden, dan weet nog niemand of hij/zij de opleiding heeft behaald. Maar ze zijn wel 
bezig met mbo4 of havo. Dus ik kan zien waar ze mee bezig zijn en dan kan ik constateren oké jij bent 
inderdaad toelaatbaar met dit diploma. Voor de meeste is het natuurlijk geen probleem maar er zijn 
wel eens mensen die een verkeerd havo pakket hebben en dan moet ik zeggen ja jij wil veehouderij 
of tuin akkerbouw doen maar je hebt geen scheikunde dus je bent niet toelaatbaar. Jij moet een 
zomercursus Scheikunde doen. Nou dat is dus mijn rol verder zijn er ook voor mbo is het niet zo'n 
heel groot probleem want de wet zegt gewoon ja Als je een mbo 4 diploma hebt ben je toelaatbaar 
dus daar valt niet zoveel uit te zoeken. Er zijn wel mensen soms die zeggen ja ik heb een mbo 3 
diploma, nou ja nee dan ben je dus eigenlijk wettelijk niet toelaatbaar. Sommige mensen vragen 
toelating na hun 21e. Dan heb je een soort 21 plus regeling, daarbij mag de school afwijken van de 
wettelijke toelatingsnormen. Dan ga ik in gesprek met die persoon en argumenten verzamelen om 
hem toch toe te laten.  Al dat soort bijzondere dingen daar moet ik een notitie van maken dat er 
terug te vinden is waarom deze student dus eigenlijk toegelaten is.  Ik noem mezelf ook 
studieadviseur omdat ik heel vaak telefoontjes krijg van mensen die zeggen ja ik moet mijn 
vakkenpakket kiezen en Ik wil later naar jullie school welk vakkenpakket moet ik dan kiezen. Er zijn 
ook vaak ouders die bellen en zeggen van ja het gaat niet zo goed op school hoe moet dat nou? Hij 
wil toch wel naar Dronten of zij wil wel naar Dronten en hoe moet het dan allemaal. Maar goed dat 
zijn meer dingen om mensen de weg te wijzen en te helpen van wat we zouden moeten. Dus ik zie 
mij een beetje als het eerste contact van de studenten naar de school. Daarbij ben ik wel van het snel 
reageren en niet mensen laten verzanden.  
 
De afgelopen tien jaar kiest een steeds kleiner deel van de mbo-4 studenten voor een hbo-studie. 
Waarom kiezen steeds minder mbo-4 studenten voor een hbo-studie denkt u? 
Weet ik niet ik heb ik heb pas één ding terug. Algemene cijfers willen niet zeggen dat het ook In de 
groensector zo is. De groensector is eigenlijk heel klein in het hbo dus maar een paar procent meeste 
is economie en dat soort dingen en vaak hoor je mbo’ers doen het slecht op het hbo of minder 
mbo’ers kiezen voor het hbo dat geldt meestal voor de grote bulk. Maar als je specifiek naar groen 
zou kijken zou dat wel eens anders kunnen zijn daar moet je op bedacht zijn. 
 
Een verklaring waarom een steeds kleiner deel voor het hbo kiest heb ik niet. Wat eigenlijk altijd wel 
een ding is vind ik mbo 4. Dat is dus een eind opleiding een kwalificatie je hebt een vakdiploma en je 
hebt zelfs op niveau van het mbo het hoogste diploma wat mogelijk is. Mensen lopen ook vaak stage 
aan het eind van hun opleiding ja. Als je tot de betere mbo’ers behoort dan krijg je ook wel vaak te 
horen van joh kun je niet blijven werken want je doet het goed.  Als je dan toch nog gaat studeren 
nou dat is nog wel een dingetje want het verschil tussen studeren en lenen of werken en geld 
verdienen dat is toch wel heel groot. Havisten hebben die keuze eigenlijk niet die weten gewoon ja ik 
moet natuurlijk nog wel door want ik heb nog maar havo. Er zijn maar heel weinig mensen die na de 
havo stoppen en aan het werk gaan. Als dat gebeurd is er wel iets aan de hand, gebrek aan motivatie 
bijvoorbeeld. Het is wel een lastige keus voor een mbo’er om door te studeren. Omdat mbo’ers vaak 
praktische mensen zijn en die willen ook graag aan het werk zijn ook vaak mensen die gewend zijn te 
werken. Al was het maar via een stage en dan hebben ze zoiets van nog 4 jaar naar school dat zie ik 
gewoon niet zitten. Vroeger merkte ik vaak dat studenten zich pas op het laatste moment 
aanmelden. Maar sinds de overheid heeft ingevoerd voor 1 mei aanmelden is dat minder. Wel is 
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door deze regel de uitval in de eerste weken hoog, of ze komen gewoon niet opdagen en zeggen ik 
heb een baan gekregen dus ga aan het werk.  
 
Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben ervoor kiezen om naar 
het hbo te gaan? 
Waarom gaan mbo’ers toch kiezen voor het hbo ik zie twee categorieën mensen. Er zijn categorieën 
die zijn gewoon laatbloeiers die zijn begonnen met niveau 2 toen naar de mbo 3 gegaan toen mbo 4 
gegaan en ja die gaan eigenlijk gewoon door. Dit is eigenlijk wel fantastisch dat dat gewoon kan in 
Nederland. Er zijn ook Mensen die zijn op het mbo terechtgekomen omdat ze Misschien wel een 
havoadvies hadden maar ja op de havo moet je twee vreemde talen doen nou Dat is soms ook wel 
eens een beetje te veel van het goeie sommige mensen worden ook niet zo heel gelukkig op de havo 
omdat het dan nergens over gaat dus nou dan stromen ze af zoals dat heet naar het mbo. Ze hebben 
genoeg verstand maar een andere leerstijl, maar toch zien ze dan banen die hbo vragen en gaan ze 
toch naar het hbo.  
 
En het is niet dat het mbo verkeerd is. Maar het gaat om en ik zeg meestal van een mbo> hbo 
opleiding is een betere route dan een havo >hbo of ja want die mbo> hbo Mensen die hebben veel 
meer praktijkervaring opgedaan veel meer gezien en ik denk dat voor sommige banen het feit dat je 
ook een mbo opleiding plus een hbo opleiding dat dat ze zeggen hè Dat is iemand die weet de 
meeste waar het bij  de boeren om gaat die snapt het en nou goede havisten kunnen dat ook hoor ik 
bedoel maar Ik vind het zo jammer dat ook veel ouders soms zeggen ja maar als mijn kind naar het 
hbo wil dan kan hij toch beter de havo doen. Ja maar als die nou op de havo ook niet gelukkig wordt 
laat hem dan alsjeblieft het mbo doen en gewoon leuk hbo erachteraan maar ja er wordt soms een 
beetje schamper over het mbo gedaan vind ik wel jammer. Kiezen is voor mbo’ers best wel lastig. Op 
de havo is het gewoon logisch je gaat met z’n alle naar het hbo. Maar op het mbo, ga je nou werken 
of ga je doorstuderen ja en de groepsdruk is ook nog wel een dingetje soms. Als het gewoon niet cool 
is om te gaan studeren ja ga dan maar eens zeggen van ja ik ga naar het hbo. Zelfstandig een keuze 
maken dat lijkt me een hele uitdaging.  Omdat als je vriendengroep gewoon zo is van nou lekker aan 
het werk en lekker geld verdienen, dan is dat erg lastig voor studenten. Daar moet op het mbo goede 
ondersteuning bij geboden worden het zelf kiezen. In het verleden en dan heb ik nu denk over 10-15 
jaar geleden van nou AOC OOST bijvoorbeeld het ene jaar hadden we een hele groep van 5 van AOC 
OOST die kwamen allemaal naar Dronten het jaar erop kwam er geen.  Er is ook wel eens uitgekomen 
dat het jaar erop dat er geen een kwam was het misschien dat iemand zei nou ik ga naar de HAS in 
Den Bosch en dat anderen ook dachten o ja nou dat lijkt me ook wel nou gingen ze met z'n allen naar 
De HAS. De laatste tijd wordt het meer een gewoonte natuurlijk ga ik naar Dronten er wordt eigenlijk 
niet eens echt over nagedacht. Maar het is een soort gewoonte van ja Iedereen nu gaat naar Dronten 
en nou ene kant is dat wel mooi voor ons én de andere kant denk ik ja dan heb je het nog steeds niet 
echt zelf goed over nagedacht.  Ook ben ik daar dit jaar wel weer een beetje verbaasd over er is dus 
enorme toestroom voor ondernemerschap voor de tweejarige AD. SLO is bijvoorbeeld een hele 
mooie samenwerking tussen mbo en hbo. Want dan komen mbo’ers ook in aanraking met hbo en 
ook met hbo’ers die zelf ook op het mbo gezeten hebben. Dus die snappen waar het op vastzit en ja 
dat is misschien wel voor alle mensen heel belangrijk. Als je een beetje gevoel krijgt van hé hier ga ik 
het wel leuk vinden of hier pas ik wel of dit spreekt me wel aan. 
 
Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben uitstromen in het 1e 
jaar van het hbo? 
Ja eigenlijk is de echte reden natuurlijk van ze halen de studiepunten niet. Dat begint natuurlijk al in 
T1 in november. Dan zijn er eigenlijk 3 soorten dingen mogelijk er zijn mbo’ers die halen allemaal 
voldoendes die dus hebben dus zoiets nou ik snap hoe het werkt en het gaat goed. Er zijn ook 
mensen die halen drieën en vieren in T1 een en dan zeggen ze meestal zo ja klopt ook wel want ja ik 
ben ook te laat begonnen en ik heb het onderschat en er zijn ook mensen die halen allemaal vijven 
en die zegt ja ik snap er helemaal niks van want op het mbo had ik altijd een voldoende en Ik heb nu 
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ook gewoon wel mee gedaan ik heb echt niet lopen slabakken. Maar ik haal de ene 5 na de andere en 
ja dan is het dus niet goed genoeg en als zulke mensen in T2 niet verbeteren als ze dan weer allemaal 
vijven komen ja dan kun je eigenlijk al wel weer ophouden. De mensen van die drieën en vieren ja als 
die het in T2 wel heel goed doen ja dan moeten ze in T3 echt wel aan de bak om nogal die 
onvoldoendes weg te werken en wat ik de laatste tijd wel zie dat mentoren ook in januari februari 
met hun klas gaan praten van joh je bent hier nu een half jaar heeft het nog zin om door te gaan. 
Want je hebt al de helft van de toetsen gemaakt en ook in januari of in december ga je natuurlijk met 
kerst en oud en nieuw je spreekt je kameraden je gaat nog eens naar je oude stagebedrijf en ja dan is 
het van nou hoe gaat het op school en nou je kan hier wel komen werken en dus dat is dan ook vaak 
een reden om ik heb toch maar van nou dan stop ik ermee en meestal  zeggen ze ja het beviel me 
niet of het was heel anders dan ik gedacht had of het was allemaal slecht georganiseerd maar 
eigenlijk kwam het er gewoon op neer dat ze de studiepunten niet hebben gehaald. Daar kan best 
een reden voor zijn en kan best zijn Dat er ook een beetje aan de school lag omdat er misschien 
inderdaad dingetjes fout gegaan zijn maar iemand die alle studiepunten haalt die gaat wel door die 
zegt nou ja er zijn wel wat dingetjes maar ik heb alles gehaald dus Ik ga gewoon door en het jammere 
is dat dat mbo is soms wel eens de neiging hebben van ja Ik kan dit toch niet en dan halen ze de 
eerste onvoldoende en dan is het van zie je wel Ik kan het toch niet, ze houden dan toch ook wel een 
beetje zelf in stand van Ik kan dit niet ja. Ze kunnen heel erg negatief zijn. Als je dat niet weet te 
doorbreken en ook als mentor of als klas niet dan ga je gewoon je eigen mislukking creëren en 
uiteindelijk zeg je dan ja ze hebben we weggestuurd. Ja als jij je punten had gehaald was je echt niet 
weggestuurd maar ja er zitten ook allerlei andere dingen bij maar ja die mindset ontwikkeling. Dat 
heb jij in je klas misschien ook wel gezien. Van hoe komen mensen binnen en hoe veranderen ze 
sommigen die die gaan echt veranderen denk ik oké dit is hoe het moet nou dan ga ik dat ook doen 
en de anderen zeggen ja maar op het mbo hoefde dat ook niet, nouja duh.  
 
Voor sommigen zijn die  doorstroom en schakel vakken een struikelblok is maar goed ja als je de 
lessen gehad hebt en dan examen en je hebt een 3 of een 4 en Je moet in zelfstudie wiskunde 
Nederlands Engels doen ja dan Dat is best heel lastig en hebben ze gewoon in het begin misschien 
onderschat van ah die les wat leer ik daar nou eigenlijk ja Dat is een beetje op de mbo manier van 
nou ja beetje half opletten en even vlak voor de toetsen naar kijken dan lukt het wel en anders kan 
nog wel een herkansing doen ja als  je die houding te lang houdt als mbo’er dan gaat het niet goed. 
 
Welke competentie hebben studenten nodig om het hbo goed af te kunnen ronden? 
De mindset is heel erg belangrijk en dat ze zich moeten realiseren dat het ook van mensen zijn die 
het op het mbo redelijk makkelijk hebben kunnen doen dus je heb je ook een bepaalde manier van 
werken aangeleerd en ja je hebt de toets over een klein gedeelte ja hier heb je het over het hele 
boek. Op het mbo heb je een half jaar hier is het 7 weken. Het gaat allemaal sneller en er worden 
hogere eisen aan je gesteld en dus de mindset is eigenlijk veel meer oké wil ik eraan beginnen wil ik 
volhouden en wil ik het afmaken want op tijd beginnen is een dingetje maar ook doorgaan. Als de 
beetje tegenzit is een dingetje en ook nog afmaken kijk je kan ook een dag van tevoren denken ja het 
heeft toch geen zin meer laat maar zitten. Er zijn ook mensen die dan zeggen oké Ik heb nog één dag 
ik moet heel hard werken en soms lukt het dan ook nog. Dus die 3 dingen beginnen volhouden 
afmakers zijn eigenlijk belangrijker dan van Ik ben zo gemotiveerd want motivatie duurt eigenlijk 
maar heel kort en Niemand die naar het hbo gaat zegt Van Ik ga daarheen en Ik ben er niet 
gemotiveerd voor nee je sterker nog Iedereen vraagt altijd een uitzondering van mag ik toch niet 
komen ja want u bent zo motiveer dat ja interesseert me niet bewijs van spreken het is prima hoor 
maar met motivatie red je het niet  
 
Welke competentie Is dan echt al aan het begin goed ja nodig om een goede start te maken? 
Ik denk organiseren en communiceren want organiseren is van ja met mensen en middelen en zo op 
elkaar afstemmen van kun je je werk goed organiseren kun je goed plannen en communiceren is ook 
van ja trek je op tijd aan de bel en hoe praat je over dingen hoe schrijf je zaken op verslagen is 
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Natuurlijk ook voor veel mbo’ers en dingetje en ja dan leveren ze een verslag in en dan ja maar op 
het mbo mag dit nou ja prima op het hbo mag het niet. Je moet ook accepteren van ja ik heb niet 
slecht les gehad op het mbo nee er wordt gewoon nu wat meer gevraagd en Als je niet ja je laat 
eigenlijk stimuleren of niet laat ja inspireren door de dingen die je op het hbo meemaakt en denkt 
van ja maar hier heb ik ook echt iets aan in dit gaat ergens over van Dit is wel veevoeding en Ik heb 
ook op het mbo-veevoeding gehad maar dit is toch echt niet dezelfde veevoeding ook al heet het 
veevoeding ja dan ga je het zeggen oh oké hier heb ik wat aan. 
 
Welke competenties zijn volgens u goed/voldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar 
hbo doorstromen?  
Ja in ieder geval wel de praktische competenties ook wel gewoon een werkervaring en de 
maatschappelijke skills hè gewoon op tijd komen en je werk afmaken maar ja vaak zijn ze ook wel 
goed in organiseren en communiceren hoor ze hebben al veel meer samengewerkt en ook In de 
praktijk samengewerkt. Kijk havisten moeten ook wel samenwerken maar dan gaat het over 
schoolopdrachten en dan moet je dus dat taken verdelen en samenwerken is voor studenten nog wel 
eens van we hebben de taken goed verdeeld en het eindrapport is het tijd afgekomen maar 
samenwerken betekent eigenlijk ook dat je elkaars sterke en zwakke punten weet dan weet en kan 
benutten nou nou die manier van samenwerken hebben mbo’ers al veel meer geoefend dan 
havisten. De mbo’er is dus beter in samenwerken.  
 
Welke competenties zijn volgens u onvoldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar hbo 
doorstromen?  
nou ja je zou wensen dat dat ze op het mbo dingen hebben gedaan of gehad waardoor ze eigenlijk 
kunnen zeggen wat oké Ik kan wel met zeker vertrouwen naar het naar het hbo en dat zit 
bijvoorbeeld In de ja het toch met het abstract denken van Waarom vinden heel veel leerlingen 
wiskunde zo moeilijk Omdat ze het moeilijk vinden te begrijpen van ja a plus a is twee a maar wat 
betekent 2a dan? nee daar gaat het niet om Het gaat om dit zo is dus zo moet je dus een recept 
schrijven voor de wiskunde om de oplossen hè vergelijking vereenvoudigen dat dat vergt een manier 
van denken. Dat je ja abstract kunt denken nou dat moet je wat oefenen moet je ook wel aanleg voor 
hebben maar Je kunt het zeker wel oefenen en als ze dat soort dingen ook op het mbo gehad hebben 
dat je denkt oh ja dat kan ik dus wel Ik kan wel abstract denken Ik kan ook wel dingen doen Omdat ze 
moeten en niet Omdat ze een bepaald doel hebben ja dan dat helpt denk ik wel en daar zijn vakken 
als wiskunde en scheikunde eigenlijk wel een soort middel voor want daarvan kun je zeggen ja waar 
gaat dit eigenlijk over nou scheikunde kan Misschien nog dat je het hebt over van bemesting en over 
bodemkunde  o ja ik snap dat ik iets van scheikunde  moet maar wiskunde Dat is toch wel iets van ja 
een heel andere denken in een heel andere wereld Als je dat een beetje gedaan hebt geleerd heb 
nou dan heb je ook wel hbo vaardigheden  
 
Wat zouden mbo-opleidingen moeten doen om de student beter voor te bereiden op het hbo?  
Wiskunde en scheikunde aanbieden op het mbo heb ik al eerder opgenoemd. Maar ook zit het wel 
een beetje in Nederlands en Engels vooral lezen van… Mbo’ers zijn doorgaans geen lezers. 
Je hebt het waarschijnlijk ook wel gemerkt op het hbo moet je toch echt wel meer lezen en 
informatie verwerken en niet van ja Ik heb een bladzijde gelezen van nou wat heb ik veel gelezen 
maar ja dat moet toch wel wat meer gelezen worden en  wat zijn dan de hoofdzaken wat zijn de 
bijzaken dus nou het maar daar horen ook wel taal en spelling bij en mbo’ers hebben nog wel eens 
een beetje de neiging om je spreektaal te schrijven ja dat moet je ook afleren dat je dat je in die zin 
zakelijk moet schrijven daar zou op het mbo Misschien ook wel wat meer nog aan gedaan kunnen 
worden. En wat het misschien wel het belangrijkste is dat mensen zich moeten realiseren van dat er 
vaak meer in hun hoofd zit dan op papier staat want dan zeggen ze ja dat bedoel ik ook. Maar dan 
zeg ik het staat er niet. Jij schrijft dit en daar heb je dat en dat en dat bij in je hoofd Maar ik weet dat 
niet want ik lees. Alleen maar wat er staat en je verplaatsen in de lezer als schrijver ja dat is ook een 
vorm van abstract denken. Dat hoef je niet meteen te kunnen voordat je naar het hbo gaat, je gaat 
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ook naar het hbo om te ontwikkelen. Mijn mening is dat sinds de meeste mbo-opleidingen driejarig 
zijn geworden dat de avo vakken er wel wat bekaaid vanaf gekomen zijn. In de vierjarige routes was 
daar toch meer ruimte voor. Wiskunde en scheikunde is volgens wet niet verplicht te geven, dus in 
de krappe programma’s is dat eruit gezet. Veel mbo-instromers zeggen ik heb op het vmbo wiskunde 
gehad op het mbo niet en nu op het hbo moet ik het weer doen. Maar ik denk ook dat mbo’s dat nu 
wel inzien en dat er veranderingen gaan komen.  
 
Op mijn stage bieden ze het keuzedeel doorstroom hbo aan, wat vindt u daarvan?  
Dan loop je meteen tegen moeilijk punt aan want zo een keuzedeel nou ja dat mag je dus kiezen. 
Maar als je dat kiest dan kan je geen vakinhoudelijk keuzedelen kiezen. Vakinhoudelijke keuzedelen 
zijn juist aantrekkelijker voor een mbo student. Het keuzedeel doorstroom is geen 
toelatingsvoorwaarde, op het hbo komen ze er misschien achter dat ze er wat aan hebben bij 
verslagen schrijven. Maar dan valt me wel op dat in dat keuzedeel dan weer minder aandacht voor 
wiskunde of scheikunde is want dan gaan ze toch eerder biologie doen of onderzoek vaardigheden. Ik 
denk dat de mbo’s ook wel een beetje zoekende zijn hoe moeten we dat nou het beste vormgeven 
en daar moet je natuurlijk ook nog weer een docent hebben die dat kan en die dat wil ja want als het 
niet goed uit de verf komt dan zegt die mbo-leerling dat ga ik niet kiezen nou ja logisch. 
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Interview met Walter Mastenbroek, 18-06-2021 
 
Wat is uw functie?  
Ik ben mentor van de 1e jaars en heb daarbij zowel havisten als mbo-groepen. Op dit moment ben ik 
mentor van studenten die van het mbo komen. Daarnaast ben ik praktijk coördinator van de 
praktijklessen en coördineer ik de stage van de 1e jaars studenten samen met Jeroen Ludema.   
 
De afgelopen tien jaar kiest een steeds kleiner deel van de mbo-4 studenten voor een hbo-studie. 
Waarom kiezen steeds minder mbo-4 studenten voor een hbo-studie denkt u?  
Oh dat wist ik niet. Maar dit komt denk ik doordat er in de agrarische sector veel werk is. Dat zien wij 
al bij Aeres Dronten 98% van de studenten die van school af gaan hebben binnen 3 maanden een 
baan. Dat zien we ook bij studenten die vroegtijdig de school verlaten, ze gaan liever aan het werk en 
er is werk zat.  
 
Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben ervoor kiezen om naar 
het hbo te gaan? 
Ik denk dat daar meerdere redenen voor zijn. Studenten kunnen thuis nog niet aan de gang. Dat zie ik 
vaak bij de tweejarige opleiding van de associate degree. Dat zijn mensen die bedrijfsopvolger zijn, 
thuis een bedrijf hebben en denken ik ga nog even 2jaar studeren. 4 jaar vinden ze dan vaak te lang. 
Studenten die met de 4-jarige opleiding starten vanaf het mbo denken van ja op het moment dat ik 
alleen met een mbo-diploma het werkveld in ga krijg ik misschien te weinig waardering of voldoening 
voor het werk wat ik doe. Dus laat ik nog maar 4 jaar gaan studeren. Ook denk ik dat vanwege de 
complexiteit van de agrarische sector ook meer studenten ervoor kiezen om door te studeren. 
Misschien vraag in de toekomst de bank zelfs wel naar een hbo-diploma.  
 
Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben uitstromen in het 1e 
jaar van het hbo? 
Nou Ik weet niet of ze dat al een keer verteld hebben met de uitstroom is best variërend ik hoor altijd 
dat van de havisten ongeveer 7-8% uitstroomt dat kun je misschien wel aan Jan-Harm Borger vragen.  
Van de mbo groepen die 4 jaar doen daar stroomt ongeveer 1/4 van uit 25% van de VADO-groepen is 
dat ongeveer 35%. Dat verschil zie je vooral omdat de havisten nog geen beroepsopleiding hebben 
afgerond zij moeten eigenlijk sowieso blijven. Omdat ze anders toch niet de markt op kunnen om 
werk te gaan uitvoeren en de mbo’ers die hebben al een beroepsopleiding afgerond. De mbo’er denk 
ik ga het gewoon proberen lukt het niet dan is het ook prima. De VADO-groep zijn gemotiveerd om 
nog een studie te doen maar minder gemotiveerd om de opleiding af te maken ze hebben toch al 
een bedrijf thuis, daarom is dat percentage nog hoger dan de studenten die met de 4-jarige opleiding 
starten. De 2e reden van uitstroom is omdat ze gewoon tempo of het niveau niet aankunnen. Ik denk 
voor de eerstejaars is het tempo vooral de beperkende factor. Het is een hoger tempo dan dat ze 
gewend zijn zeg maar om dingen op hun gemak te doen en in te leveren en van heel veel studenten 
hoor je ook terug het is niet per se een stuk moeilijker want heel veel hebben ze wel gehad op het 
mbo. Het is veel herhaling vinden ze ook, dat krijgen we namelijk ook regelmatig te horen. Maar het 
tempo is gewoon niet te halen voor sommigen. Dat heeft dan toch weer met de competentie 
organiseren te maken. Op het mbo wordt het soms toch wel ietsjes meer begeleid, ik zeg niet dat we 
hier de eerste jaars niet begeleiden. Maar je moet zelf je werk organiseren plannen en vooral 
plannen zeg maar is wel moeilijk. Nog een reden om te noemen zeg maar het ligt er heel erg aan of 
de student thuis woont of hier op de campus of in ieder geval in Dronten. Het gevaar in Dronten is 
natuurlijk ja het studentenleven is ook ontzettend leuk dus dat zorgt ook voor dat dat het soms een 
keer iets meer afleiding is dat er minder op school gedaan wordt en Het is ook een stukje 
persoonlijke ontwikkeling voor het eerst uit huis spannend zelf eten koken. Maar aan de andere kant 
is het ook zo de studenten die thuis wonen ja die rijden naar huis straks en dan staat pa of ma weer 
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te wachten en die zegt ja ga maar koeien voeren ff melken.  Die hebben thuis nog iets meer 
bijbaantjes en daar gaat natuurlijk ook veel tijd in zitten dus vooral ook een stukje tijdsbesteding.   
 
Welke competenties zijn volgens u goed/voldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar 
hbo doorstromen?  
Als je het hebt over een stukje ondernemen dat vind ik altijd ten opzichte van de havisten groepen 
vind ik dat ze dat veel beter doen ze zijn echt ondernemend ze durven ook zeg maar gewoon dingen 
aan te vragen of de dingen doen waarvan een havist zou zeggen van dat ga ik niet eens proberen. Ze 
proberen echt wel de grenzen op te zoeken en proberen er ook wel echt alles eruit te halen wat erin 
zit. Sommige vinden het niet echt ondernemerschap maar ik wel. Samenwerken dat dat kunnen ze 
ook wel redelijk het ligt een beetje aan van welke school ze komen sommige scholen zetten heel erg 
in op samenwerking en sommigen niet dus Ik denk dat daar echt wel slag in te maken is Maar dat 
kunnen ze op het algemeen ook wel redelijk goed ja wat kunnen ze nog meer goed maar even 
denken welke competentie we er dan bij pakken en zelf sturen kunnen ze ook wel Alleen bij zelf 
sturen is het vooral zeg maar waar leggen ze de prioriteit neer ja denk dat dat  de belangrijkste zijn. 
 
Welke competenties zijn volgens u onvoldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar hbo 
doorstromen? 
Welke competenties kunnen ze minder. Dat is vooral soms leiding nemen, de competentie is 
leidinggeven natuurlijk. Maar leiding nemen dat doen ze gewoon niet vaak omdat ze vaak denken de 
ander doet het wel en daar komt ook een stukje organiseren en plannen. Wat ook weer te maken 
heeft met de competentie zelfsturen. Daar ligt een grote uitdaging, ik denk dat er nog heel veel 
gedaan wordt door docenten op het mbo en nu moeten ze het zelf doen. Zelfsturen en organiseren 
zitten dan een beetje op hetzelfde vlak en zijn moeilijk uit elkaar te halen. Maar vooral in het 
groepswerk zijn die competenties lastig voor studenten die van het mbo komen. Het leiding geven als 
het moet kunnen ze wel. Dit moeten de meesten op het thuisbedrijf namelijk al doen met 
werknemers/stage lopers/loonwerkers.  
 
Interviewer: Een andere docent gaf aan ze kunnen wel samenwerken, maar om elkaars kwaliteiten 
te benutten moeten ze nog veel leren.  
 
Dat vinden ze ontzettend lastig ja. Ik denk dat het ook echt mee te maken heeft dat ze het gewoon 
gezellig vinden om op school te zijn. Daardoor stellen ze ook niet altijd de juiste prioriteiten en zijn 
daardoor niet altijd gemotiveerd. Ook zit er een “mbo-instelling” in de studenten, moeilijk uit te 
leggen maar het komt erop neer dat ze zich soms niet volwassen opstellen, een beetje kinderlijk 
gedrag vertonen. Sommige zijn al heel volwassen en nemen ook eigen verantwoordelijkheid en 
weten waarom ze op school zitten. Maar er zijn ook een aantal studenten die denken ja ik ben 
eigenlijk te jong om aan het werk te gaan ik ga maar ff nog een keer doorstuderen. Ik vind het wel 
gezellig een beetje keten, beetje gek doen en ja daar kom ik het jaar wel weer mee door. 
 
Wat zouden mbo-opleidingen moeten doen om de student beter voor te bereiden op het hbo?  
Wat sowieso een heel groot struikelblok is en dat weet je zelf ook zijn de schakel vakken, schakel en 
doorstroom vakken. Ik denk dat daar echt nog wel een slag te maken is wij hebben in Dronten niet 
voor niks het bindend studieadvies met Nederlands Engels en wiskunde. Havisten hoeven alleen de 
PSVA-module te volgen, dat zijn alleen de 3 schakelvakken. En een mbo-instromer ja die moet 
gewoon iets meer doen en ook scheikunde komt erin en economie vinden ze moeilijk dus vooral echt 
op de exacte vakken mag echt wel meer gedaan worden op mbo.  
 
Interviewer: Dat is dus meer op kennis dan op competenties. Zou je ook nog competenties kunnen 
noemen?  
Ohja, het gaat natuurlijk over competenties. Bij competenties is het vooral meer zelfsturing. Ze beter 
leren plannen voor zichzelf. Op de STOAS in Wageningen leer je dat, dat deel van de hersenen later 
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ontwikkeld dus je kunt het ze niet echt kwalijk nemen. Misschien is het gewoon meer handvatten 
geven en ze het gewoon een keer laten doen. Misschien ook wel meer organiseren meer zelf sturen, 
nee durven zeggen het is soms te lang lang leve de lol. Ze durven mekaar ook niet uit de groep te 
zetten of aan te spreken op iets. Dus inzetten op competenties tijdens samen werken.  
 
Wat zouden studenten zelf kunnen doen om zichzelf goed voor te bereiden op het hbo?  
Als ik het heb over heel praktisch gewoon een stukje werkervaring opdoen op meerdere plekken. Ik 
denk dat je daar dan ook competenties ontwikkeld dus niet alleen thuis op het thuis bedrijf gaan 
werken maar ook op andere bedrijven en misschien wel ook in andere sectoren. Op die manier ga je 
met vreemde mensen werken daar leer je ook heel veel van. Je leert je grenzen aangeven stukje 
zelfsturing en je leert ook samenwerken met mensen met wie je soms liever niet samenwerkt. Mbo 
studenten kiezen heel vaak de makkelijke weg, ze gaan werken of stagelopen bij bekende. Maar durf 
eens kritisch naar jezelf te kijken denk ik. Het is moeilijk om op deze vraag richting een competentie 
te gaan moet ik zeggen.  
 
Welke competentie ontwikkeling kan er in leerjaar 1 van het HBO nog beter begeleid worden? > 
extra training/ lessen o.i.d. voor doorstromers? 
Ik denk sowieso een stukje organiseren ik denk dat dat veel meer aandacht mag hebben hoe 
organiseer ik mijn eigen werk maar ook hoe organiseer je het groepswerk denk dat dat echt wel 
eentje is die veel meer aandacht moet krijgen. 
 
Interviewer: Moet dat dan tijdens de mentorles of moet dat in een aparte module of? 
 
In de mentorlessen maar ook vooral bij groepswerk. Bijvoorbeeld in de module PIMV, dat is een 
groepsopdracht waarbij wordt gewerkt vanuit PGO. Dat is natuurlijk een heel leuk concept maar we 
gaan best wel heel snel naar het product toe we vergeten heel erg het proces. Dat vergeten van het 
proces zie ik wel bij meer groepsopdrachten. Dus het is misschien niet per se bij een specifiek vak 
maar vooral bij groepsopdrachten in het eerste jaar dat je veel meer stil gaat staan bij het proces en 
ja daar komt automatische de competentie organiseren in terug en dan en samenwerken en 
natuurlijk zelfsturen komt er ook terug. Zelf sturen zou voor mij ook een competentie zijn waarvan ik 
zou denken daar mogen ze wel ietsjes meer mee aan de gang om meer zicht te hebben op hun eigen 
gedrag ook negatief. Dus het eigen gedrag dat ze niet moeten tonen dat ze daar ook meer 
opgestuurd worden en dat ze ook gewoon kijken naar eigen functioneren hoe professioneel sta ik in 
deze opleiding hoe ga ik hiermee om en Misschien ook wel het keuzes maken.  Wat heel veel 1ejaars 
studenten niet doen en daarom is de overgang ook best wel moeilijk. Studenten vergeten keuzes te 
maken op het moment dat ze te veel werk hebben. Daar heb ik ook heel veel mentor gesprekken 
altijd over ja, ik red het niet qua tentamen zo. Ik zeg dan welke tentamens ga je maken?  Ja allemaal 
en als we hier nou eens een keuzes in gaan maken dat we er eventjes twee niet doen want die doen 
we straks een t5. Ja dat kan niet dat kan niet dan nee ze moeten allemaal t4 gebeuren. Maar dat is 
toch beetje zelfsturing van ja wat kan ik aan en wat kan ik niet aan.  
 
Tot slot wil ik nog toevoegen dat vaak bij de mbo groepen de persoonlijke situatie in het eerste jaar 
ook best heel erg meespeelt. De meeste hebben namelijk een thuis bedrijf en daardoor zijn er soms 
meer problemen vanuit de thuissituatie/het gezin die invloed hebben op de studieresultaten. Het 
heeft niks met competenties te maken. Maar het zijn invloeden die de competentie organiseren te 
boven gaan.  
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Interview met Marco den Ouden, 21-06-2021 
 
Wat is uw functie? 
Ik ben mentor en coördinator. Module coördinator van PBAN en bij PBAN ja daar komt natuurlijk 
vooral op een gegeven moment het verschil tussen mbo en havisten best wel aan de orde. Omdat 
dat dan ja toch behoorlijk deel over schriftelijke rapporteren gaat.  
 
Interviewer: Bent u dan mentor van havo of mbo-instromers?  
Ik ben altijd mentor van mbo-instromers. Dit jaar van een VADO-klas, dat zijn ook allemaal 
instromers van het mbo.  
 
De afgelopen tien jaar kiest een steeds kleiner deel van de mbo-4 studenten voor een hbo-studie. 
Waarom kiezen steeds minder mbo-4 studenten voor een hbo-studie denkt u? 
Nou maak het laat ik het zo zeggen dan ga ik even de geschiedenis in. In het verleden heb ik in het 
mbo natuurlijk 15 jaar gewerkt als docent. Daar zag ik een afvloeiing van de akkerbouw studenten. In 
het verleden hadden we een speciale opleiding akkerbouw in Nederland en heel veel plekken en het 
aantal plekken werd steeds minder. Omdat er steeds minder vraag was naar studenten die op een 
gegeven moment daarin kwamen. Daar heb ik een discussie over gehad en ik zeg op een gegeven 
moment ik zie daar gewoon een verschuiving. Heel veel akkerbouwbedrijven dat zijn goed opgeleide 
bedrijven hè. Die komen toch boven de oppervlakte omdat die qua management het net even beter 
voor mekaar heeft en meer geld genereren en meer winst. De ondernemers zijn dus hoger opgeleid 
en daardoor gaan ook de kinderen niet via mbo maar via havo of atheneum naar het hbo of 
universiteit. Die switch die zag je in de laatste decennia zal ik maar zeggen steeds meer voorkomen 
vandaar dat in het mbo de opleiding eigenlijk weg is. Bij varkenshouderij is er al een splitsing 
geweest, net als bij pluimveebedrijven. Daarvan zijn alleen de goede bedrijven overgebleven. Bij de 
melkveehouderijbedrijven is dat anders. De bedrijven zijn minder hetzelfde, de een heeft een 
camping de ander maakt kaas. Daardoor zie je toch dat steeds meer studenten niet kiezen voor het 
mbo maar zeggen ik heb toch hbo nodig dus ik ga naar de havo voor de snellere weg.  
Vroeger werd vaak denigrerend gezegd van boer dat is een dom beroep, daar hoef je niet veel kennis 
voor te hebben. In mijn tijd werd door mijn ooms en tantes gezegd van ach Marco die moet maar 
boer worden want die is niet zo slim nou en ik heb het tegendeel bewezen. Maar veehouder is het 
breedste beroep van de wereld, je moet heel veel kennis en kunde hebben. Mensen stromen dus op 
een andere manier door niet allemaal via het mbo. Ik wil daarmee niet zeggen dat het goed is, 
mensen die het mbo eerst hebben gedaan hebben vaak meer praktijkervaring en sneller kans op een 
baan. Maar van 10% minder studenten van het mbo hebben wij geen last, de opleidingen groeien in 
Dronten alleen maar.  
 
Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben ervoor kiezen om naar 
het hbo te gaan? 
Ze hebben het gewoon echt meer nodig. Vroeger had je adviseurs en ik zeg altijd ook in het mbo heb 
ik dat ook gezegd van denk er goed aan adviseurs zijn belangrijk voor je bedrijf die heb je wel nodig 
maar denk er goed aan jij moet de beheerder zijn van de portemonnee. Jij moet die kennis en 
vaardigheid ook hebben als jij die kennis en vaardigheid niet hebt ja dan hou je die portemonnee 
voor de bedrijfsadviseur ja en die pakte wel uit hoor die die zorgt er wel voor dat die zelf in ieder 
geval genoeg krijgt om ja je zijn loon ieder geval veilig te stellen. Jij als ondernemer moet er wel meer 
grip op hebben en daarom heb je die kennis gewoon nodig en de regels omtrent de veehouderijen 
gewoon sowieso. Het is allemaal veel moeilijker boeren. Vroeger toen ik het bedrijf kon overnemen 
van mijn ouders toen kon je nog een beetje een foutje maken en een foutje werd niet zo duur 
afgestraft tegenwoordig als jij een fout maakt in een bedrijf ja dan ben je gauw weer 1 ton armer zou 
ik maar zeggen. Dat is gewoon wel heel lastig om te zorgen dat je wel kan leren hè van fouten moet 
je leren maar dan een niet te grote gelijk te grote gevolgen heeft. Dat is wel heel lastig ja. Daarom 
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heb je die kennis nodig ik zeg op een gegeven moment theorie kennis is natuurlijk niet praktijkkennis 
maar toch is de theorie kennis als onderbouwing voor je praktijk. 
 
Wat is volgens u de reden dat studenten die een mbo-vooropleiding hebben uitstromen in het 1e 
jaar van het hbo? 
Dat is toch wel op een gegeven moment dat dat stukje schriftelijk rapporteren, scheikunde die 
dingen zijn het meeste waar ze tegenaan lopen. Ook Engels is moeilijk voor ze om op het juiste 
niveau te krijgen. Het is zo jammer dat in de 1e 2 jaar van het mbo wel de avo vakken gegeven 
worden maar in het 3e jaar wordt dat niet meer aangeboden. Als de student dan op het hbo komt 
moeten ze weer heel erg bij krabbelen en dat dat maakt het gewoon extra complex. Ook is het zo dat 
op het mbo redelijk veel komt aanwaaien, ze hoeven er niet zoveel voor te doen. Zodra je op het hbo 
komt ja dan is het kennis en kunde niveau even een stukje hoger dan moet je er even wat meer voor 
werken. Ik heb studenten hier zien verdwijnen in het eerste jaar en die zeiden, Marco ja ik baal er 
gewoon gigantisch van maar het leren leren lukt mij gewoon niet ik krijg het niet voor mekaar om te 
leren leren. Ook docenten moeten op het mbo de lat soms wat hoger leggen voor de student. Ik heb 
dat toendertijd wel veel gedaan. Ik zei op een gegeven moment tegen studenten van ja denkt er 
goed aan jongens hè de ene vraag ik wat meer dan de ander zie dat niet op een gegeven moment als 
kwalijk want uiteindelijk zijn jullie zijn allebei geslaagd en allebei heb je een diploma maar toch heb ik 
die lat even voor jou iets hoger gedaan. Waarom? Als jij later in de toekomst tegen probleem loopt 
en je hebt die lat nooit iets omhoog gelegd dan ga je dat probleem niet te lijf zodra jij een keer die lat 
omhoog hebt gebracht. Ik heb dat gedaan voor jou en daardoor ben je er wel overheen. Ik zorg wel 
voor dat je er overheen komt dan heb jij later voor je gevoel van jongen ik kan de hele wereld aan. 
 
Welke competenties zijn volgens u goed/voldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar 
hbo doorstromen?  
Op zich kunnen ze wel samenwerken dat is op zich niet verkeerd, op het mbo is daar meer aandacht 
aan besteed dan op de havo. Leiderschap zijn mbo studenten ook beter in, dat wordt op de havo niet 
aangeboden. Op het mbo ja dat is net ook welke student het is hoor maar je hebt iets eerder op een 
gegeven moment te maken met studenten die van een bedrijf komen die eigenlijk al of een 
werknemer of een loonwerker moeten aansturen enzovoort. Daar leer je ook van hè. Globaliseren 
kennen de meeste studenten ook al. Ze zijn toen ze op het mbo zaten al voor stage in het buitenland 
geweest. Als je op een gegeven moment kijkt naar het presenteren dan is normaal gesproken de 
mbo’er ietsje vlotter erin. Er zijn altijd individuele maar als je op een gegeven moment gemiddeld ziet 
dan is een mbo’er even net wat beter in presteren. Maar dat heeft ook te maken met leeftijd, die zijn 
even weer wat volwassener en ik zeg op een gegeven moment tegen studenten ook van wanneer 
presenteer je het makkelijkste? Als je er veel kennis en kunde in hebt en de meeste presentaties die 
gaan over een stukje vakkennis en daar heeft de mbo’er net wat meer van. Het heeft niet te maken 
met de presentatietechniek, meer met de ruggengraat. Door het veel te doen leer je en gaat het 
steeds makkelijker.  
 
Welke competenties zijn volgens u onvoldoende ontwikkeld als studenten van het mbo naar hbo 
doorstromen?  
Even kijken zelf sturen die valt die valt gewoon tegen daar zie je de havist beter in ten opzichte van 
de mbo’er en dat heeft te maken vooral met plannen, plannen organiseren. Op het hbo wordt er In 
het eerste jaar zoals jij weet best nog wel wat mee georganiseerd door de docenten maar in het 
tweede jaar word je best wel losgelaten van joh nu moet je het zelf maar kunnen. Dan merk ik 
gewoon dat een mbo’er wat langer die hand probeert vast te houden. Een tekort in zelfsturen. Ze 
moeten gaan plannen dat ze op de juiste tijdstippen beginnen met studeren. Een mbo’er is toch wel 
erg in de watten gelegd en dat is ook niet erg hoor. Op gegeven moment zijn er mbo’ers die echt 
diesels zijn noem ik het dan altijd die komen later op gang. Ik ben zelf er ook eentje van dus ik mag 
me zelf onder diezelfde categorie scharen. Over deze type student wordt vaak gezegd, deze is niet 
hbo waardig. Dan zeg ik geef ze een kans ze komen er echt wel, alleen het duurt iets langer.  
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De verschillen zijn ook niet erg, niet iedereen hoeft een rapport te schrijven naar de bank en als jij 
maar weet dat je er niet goed in bent dat is toch wel belangrijker. In het afstuderen dan zeg ik ook 
heel vaak tegen de student joh als jij op een gegeven moment slecht in schriftelijk rapporteren bent 
ja zorg ervoor dat je voldoende back up hebt die op een gegeven moment jou erbij kan helpen.  
 
Wat zouden mbo-opleidingen moeten doen om de student beter voor te bereiden op het hbo? 
Schriftelijk rapporteren hè daar heb ik ook vaak over van jongens eigenlijk de ouderwetse verslagen 
die de toendertijd geschreven moeten worden maak het geen invuloefeningen van maar ja gaan ze 
echt schrijven en het probleem is Ik heb In het onderwijs In het mbo ook vaak zelf gezegd van ja Ik 
ben een vakdocent geen AVO-docent Ik ben geen Nederlands docent Waarom zou ik op Nederlands 
daar feedback op moeten zetten nou Ik heb een master heb ik inmiddels gehaald en daar heb ik het 
vooral gewijd daar op en elke vakdocent is ook taaldocent en daar moeten docenten In het mbo veel 
meer bewust van worden dus alle vakdocenten moeten taalkundig ook beter opgeleid zijn dus want 
veel docenten die kunnen taalkundigen ook niet zo best die moeten daar wel meer in ja bijdrage 
leveren dat ze studenten stimuleren om beter te gaan schrijven en Dat is gewoon heel belangrijk Als 
we dat voor elkaar krijgen dan gaat het omhoog want ja alles dat ze het rare alles gaat via 
communicatie en communicatie is schriftelijk en mondeling en als jij je schriftelijk en mondeling 
slecht kan uiten dan wordt jij sneller  gezien als minder dan 100% zou maar zeggen hè als jij op een 
gegeven moment een goede brief schrijft die aankomt bij een bank of aan een accountant of wat dan 
ook of waar jij een brief moet toeschrijven Dat is Natuurlijk heel belangrijk als dat begint met vol met 
taalfouten zit of wat dan ook dan denken ze ja ammehoela daar gaan we wat voor doen voor jou dat 
doen we dus niet en Dat is gewoon belangrijk en je ziet al een beetje een afspiegeling in Den Haag er 
worden regelmatig interviews gehouden door allerlei nieuwszenders en Als ik praat over 20-25 jaar 
terug kreeg ik regelmatig ja sorry dat ik het zeg maar een beetje domme boeren voor de camera die 
een beetje onzin uit aan het kramen waren en dat zie ik gewoon de laatste jaren echt met sprongen 
vooruit gaan steeds meer boeren zijn er bewust van en hebben dus ook veel meer kennis en kunde 
en die weten waar ze het over hebben en die gaan zich niet op glad ijs bevinden en die die die denkt 
de Als het niet helemaal zeker weten dan proberen ze dat ook te mijden en die doen het heel goed 
en daar gaat dat stukje communicatie hè dat gaat in sprongen vooruit en Dat is gewoon hartstikke 
goed te noemen en dan moeten we mee verder gaan ja. 
 
Ik heb in het mbo veel gewerkt met saldo berekeningen en allerlei dingen Excel overzichtjes die ze 
moesten maken voor een bemestingsadvies. Door het veel meer te refereren aan je eigen bedrijf en 
te gaan onderzoeken van hé hoe kan ik dat beter doen dan ga je ook heel veel van opsteken dus 
meer met het bedrijf bezig zijn om die kennis en kunde die theorie kennis in het bedrijf te stoppen hè 
dat dat zou op een gegeven moment een extra aanmoediging zijn om meer te leren ja. 
 
Interviewer: Wil je dan dat het mbo ze meer met het bedrijf laat bezig zijn, of moeten ze dat zelf 
oppakken?  
 
Ja kijk ik weet gewoon als jij het volledig af laat hangen van de student zelf dan komt het bij een 
kleine groepje wel goed terecht en grote groep niet hè. Er moet toch een stukje drang achter zitten. 
Alleen hoe het mogelijk is om dat goed in het curriculum van het mbo te zetten dat is best wel lastig. 
Met PVB’s is er al een stuk verbeterd op het mbo ten opzichte van vroeger. Maar er zitten ook fouten 
in het mbo-systeem die ze er niet meer uit kunnen halen. Ze hebben 1 hele grote fout gemaakt, je 
weet er is een basisdeel, profieldeel en keuzedeel. Toen ze dat keuzedeel gingen toevoegen heb ik 
daarbij meegelopen. Maar ze luisterden daar niet naar me dus ben ik ermee gestopt. Want ik zag 
echt gewoon een aanfluiting. Ze hadden veel meer het basisdeel moeten omvormen door het 
gezamenlijke deel te noemen want nu heb je in het mbo allemaal kleine splinter opleidingen. Als je 
dat niet hebt moet je ver reizen.  Er zijn allerlei opleidingen van de regio bij elkaar verbonden dus je 
moet op een bepaalde locatie de lessen volgen. Maar studenten van veehouderij, hovenier en 
loonwerk die kunnen prima gezamenlijk lessen krijgen. Daarnaast kunnen ze veel van elkaar leren en 
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dan hebben we op meerdere locaties goed onderwijs. Nu studenten ver moeten reizen dan blijft de 
kennis ergens halverwege liggen en gaat er veel verloren. Ik ben bang dat we een aantal mbo-scholen 
gaan verliezen in de komende 10 jaar. Er gaan scholen failliet doordat de groepsgrootte niet meer 
passend is of de studenten moeten te ver reizen om bij de school te komen. Studenten onder de 16 
die reizen niet zo makkelijk hè er wordt altijd wel gezegd ach dat moet wel kunnen. Maar studenten 
van 16-17 dat is gewoon heel erg lastig ja. De kwaliteit van het onderwijs gaat achteruit.  
 
Wat zouden studenten zelf kunnen doen om zichzelf goed voor te bereiden op het hbo?  
Motivatie en doorzettingsvermogen zijn voor de student heel erg belangrijk. Daarnaast als jij 
achterstand heb ik noem maar even op scheikunde of Engels ga ermee aan de gang. Je leert het 
beste door te doen, dus is je Engels niet goed ga naar Canada of Engeland om Engels te leren. 
Sommige studenten zien ook het nut niet in van scheikunde, dat gaan ze pas snappen als ze weten 
dat het met veel meer dingen te maken heeft bijvoorbeeld met veevoeding. Dan is het misschien wel 
handig om daar meer in te verdiepen. Maar het gaat vooral over motivatie en doorzettingsvermogen 
hè. Als student moet je weten hoe het is om ergens voor te moeten vechten. In de eerste periode 
wordt altijd door de docenten en mentoren gezegd van jongens ga gelijk aan het werk want de 
eerste periode daar gaat het om. Maar als de student in die 1e periode denkt van nou ik kijk wel wat 
die toetsen zijn, hoe moeilijk het is en ze scoren dan 1en en 2en dat ga je niet weer inhalen. Je moet 
direct ervoor gaan dat je eigenlijk een 10 wil scoren. Maar dat is zo moeilijk want die student die 
heeft dat nog nooit gedaan, ik hoefde niet te leren want ik had toch zo al een 7, waarom zou ik leren. 
Daarmee wil ik niet direct zeggen dat de docent daarvan schuldig is hé want de organisatie die 
bewaakt ook een bepaald iets en er wordt heel veel gevraagd en dan moet dit nog eens een keer bij 
ja en dat maakt het allemaal complex nou maar een klein beetje wat meer dat ze ergens tegenaan 
lopen dat ze de sprong moeten wagen dat zal heel mooi wezen in het mbo dan leren ze dat voor in 
het hbo. 
 
Welke competentie ontwikkeling kan er in leerjaar 1 van het HBO nog beter begeleid worden? > 
extra training/ lessen o.i.d. voor doorstromers? 
Nou dat zelf sturen eigenlijk is dat in de coronatijd extra aan bod gekomen natuurlijk van kan je jezelf 
sturen ja of nee. Het is wel een van de moeilijkste competenties om daar handen en voeten aan te 
geven want ik weet gewoon de ene die heeft daar gewoon veel meer gevoel in als een ander. Nu in 
de corona periode zag je dus wie het wel kan en wie niet. Ik heb nog geen idee hoe ik dat studenten 
kan aanleren. Het is gewoon heel erg ongrijpbaar. Misschien heb ik daar zelf als docent wel hulp bij 
nodig. Ik kan wel een hele actieve les maken online, maar de student moet toch echt zelf 
aanwezigheid tonen. Het leren zelfsturen en plannen is dus heel belangrijk, ik hoop dat iemand daar 
het gouden ei voor kan vinden. Ik denk dat heel veel studenten daarbij gebaat zijn en eigenlijk is die 
misschien wel in een adem te noemen met het hetzelfde leren zelf sturen is ook zelf leren leren.  
 
Hoe competenties aangeleerd kunnen worden is geen onderdeel van dit afstudeerwerkstuk. Wel is 
er op mijn stage bijvoorbeeld het keuzedeel doorstroom hbo.  
Die is vaker geweest hoor die die doorstroom hbo was vroeger in de zelfs in mijn tijd en dan praat ik 
25 jaar geleden oeps. Toen kon je dat al volgen. Het zou mooi zijn als er bij dat keuzedeel schakel en 
doorstroom vakken gegeven worden. Daarmee zou de student dan een vrijstelling kunnen krijgen. 
Net als dat de havist vrijstelling heeft voor de doorstroom vakken. Als je dan het keuze deel niet hebt 
gevolgd heb je een iets drukker programma. Het is gewoon belangrijk dat er iets tegenover staat als 
de student kiest voor dat keuze deel, op dit moment levert het dus niks op. Dit is mijn mening 
daarover, vanuit mijn praktijkervaring. Ik heb 15 jaar in het mbo gewerkt en ik heb 6 of 7 
verschillende onderwijsvernieuwingen meegemaakt dus ik ken er ook al best veel en elke keer als je 
het eenmaal net aan goed aan het lopen hebt dan wordt er weer een Switch gemaakt. Het 
veranderen om het veranderen is nooit een goede verandering hè. Er moet veel meer nagedacht 
worden over wat willen we nou echt dat er veranderd. Op een gegeven moment een stukje 
efficiëntie, ik kijk dan heel erg bedrijfsmatig naar een school een stukje efficiëntie een stukje kwaliteit 
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verhoging door efficiëntie is vaak handiger. Veranderen omdat er gedacht wordt dat iets beter werkt 
voor de student is utopie. Het is uiteindelijk de docent die bepaalt wat er geleerd wordt. Als jij een 
gemotiveerde docent voor de klas hebt staan leert de student veel meer. Hoe krijg je een positief 
gestelde docent voor de klas? Door niet elke keer veranderingen door te voeren. Tuurlijk is 
verandering soms goed hoor. Maar je moet niet veranderen maar verbeteren.  
 
Nog even een ding een ding zeggen nog over de aansluiting van mbo naar hbo vooral Aeres  heeft 
Natuurlijk heel veel mbo en vmbo’s  in hun bezit tegenwoordig is Nordwin ook alweer Aeres 
geworden zou ik maar zeggen Misschien nog niet helemaal de naam maar daardoor proberen we ook 
op een gegeven moment aansluiting weten te krijgen Barneveld is een van de meest bekende daarin 
en daar proberen we ook op een gegeven moment die gouden stappen te maken daarin en 
Misschien is daar op een gegeven moment ook wel een stukje van hé dat moet je eigenlijk op een 
gegeven moment Barneveld is ook even spreken van hé hoe hebben jullie en waar werken jullie aan 
om die aansluiting beter te krijgen. 
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Bijlage 9 Coderen interviews 
1 Respond

enten 
Thema Code         

 
Jeanette 
Wolters 

Relevante functie  Functie Docent Mentor     

 
Dirk de 
Groot 

Relevante functie  Functie Instroom coördinator Studieadviseur     

 
Walter 
Mastenb
roek 

Relevante functie  Functie Docent Mentor Coördinator 
praktijklessen 

Coördinator stage 
1e jaars 

 
Marco 
den 
Ouden 

Relevante functie  Functie Docent Mentor Coordinator PBAN   

 

 

2 Respondenten Thema Code        
Jeanette Wolters 10% minder 

doorstroom 
Reden geen 
doorstroom 

Opzien tegen 
studeren 

Thuis werken Voldoende werk 

 
Dirk de Groot 10% minder 

doorstroom 
Reden geen 
doorstroom 

Dit geldt niet voor 
groene mbo 

    

 
Walter Mastenbroek 10% minder 

doorstroom 
Reden geen 
doorstroom 

Er is veel werk in de 
agrarische sector 

    

 
Marco den Ouden 10% minder 

doorstroom 
Reden geen 
doorstroom 

Verandering door 
hoger opgeleide 
ouders 
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3 Responden
ten 

Thema Code       

 
Jeanette 
Wolters 

Wel doorstromen naar 
hbo 

Reden 
doorstroom 

X     

 
Dirk de 
Groot 

Wel doorstromen naar 
hbo 

Reden 
doorstroom 

Zien banen die hbo 
vragen 

Gaan met de stroom mee 
om door te studeren 

  

 
Walter 
Mastenbro
ek 

Wel doorstromen naar 
hbo 

Reden 
doorstroom 

Nog geen ruimte in 
thuisbedrijf 

Te weinig 
waardering/voldoening met 
mbo 

Bank vraagt in toekomst hbo 

 
Marco den 
Ouden 

Wel doorstromen naar 
hbo 

Reden 
doorstroom 

Het is nodig Je moet net zo slim blijven 
als de adviseur 

Steeds meer regelgeving 

 

 

 

4 Respond
enten 

Thema Code         

 
Jeanette 
Wolters 

Uitstromen 1e 
leerjaar 

Reden 
uitstroom 

X X     

 
Dirk de 
Groot 

Uitstromen 1e 
leerjaar 

Reden 
uitstroom 

Studiepunten Mindset     

 
Walter 
Mastenb
roek 

Uitstromen 1e 
leerjaar 

Reden 
uitstroom 

Tempo Niveau Slecht 
organiseren/plannen 

  

 
Marco 
den 
Ouden 

Uitstromen 1e 
leerjaar 

Reden 
uitstroom 

Schriftelijk 
rapporteren 

AVO vakken Niet kunnen leren leren Het is te makkelijk 
op mbo 
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5 Respond
enten 

Thema Code         

 
Jeanette 
Wolters 

Goed/voldoende 
ontwikkelde 
competentie 

Competentie Samenwerken Contact leggen Ondernemen   

 
Dirk de 
Groot 

Goed/voldoende 
ontwikkelde 
competentie 

Competentie Samenwerken Maatschappelijke skills Praktische competenties   

 
Walter 
Mastenb
roek 

Goed/voldoende 
ontwikkelde 
competentie 

Competentie Samenwerken   Ondernemen   

 
Marco 
den 
Ouden 

Goed/voldoende 
ontwikkelde 
competentie 

Competentie Samenwerken Leiderschap Globaliseren Presenteren 

 

6 Respondente
n 

Thema Code         
 

 
Jeanette 
Wolters 

Onvoldoende 
ontwikkelde 
competentie 

Competentie   Organiseren Zelfsturen      

 
Dirk de Groot Onvoldoende 

ontwikkelde 
competentie 

Competentie Schriftelijk 
rapporteren 

    Doorstroom en 
schakelvakken 

Abstract 
denken 

 
Walter 
Mastenbroek 

Onvoldoende 
ontwikkelde 
competentie 

Competentie   Organiseren en 
plannen 

Zelfsturen  Leiding nemen 
 

 
Marco den 
Ouden 

Onvoldoende 
ontwikkelde 
competentie 

Competentie Schriftelijk 
rapporteren 

Plannen en 
organiseren 

Zelfsturen   
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7 Respondente
n 

Thema Code         

 
Jeanette 
Wolters 

Vanuit mbo-
opleiding 

Lessen/trainingen Doorstroom en 
schakelvakken 
aanbieden 

Organiseren aanleren Lat hoger leggen   

 
Dirk de Groot Vanuit mbo-

opleiding 
Lessen/trainingen Doorstroom en 

schakelvakken 
aanbieden 

Schriftelijk 
rapporteren 

Lezen   

 
Walter 
Mastenbroek 

Vanuit mbo-
opleiding 

Lessen/trainingen Doorstroom en 
schakelvakken 
aanbieden 

Zelfsturen aanleren Tijdens samenwerken 
meer sturen 

  

 
Marco den 
Ouden 

Vanuit mbo-
opleiding 

Lessen/trainingen Doorstroom en 
schakelvakken 
aanbieden 

Schriftelijk 
rapporteren 

Opdrachten meer naar 
praktijk/thuis bedrijf 
maken. 

Keuzedeel 
doorstroom met 
vrijstellingen 

 

8 Responden
ten 

Thema Code       

 
Jeanette 
Wolters 

Student zelf 
competentie 
ontwikkelen 

Activiteiten Meeloop dagen Gericht vragen aan hbo 
student hoe het hbo is  

  

 
Dirk de 
Groot 

Student zelf 
competentie 
ontwikkelen 

Activiteiten X     

 
Walter 
Mastenbro
ek 

Student zelf 
competentie 
ontwikkelen 

Activiteiten Werkervaring opdoen bij 
onbekende 

    

 
Marco den 
Ouden 

Student zelf 
competentie 
ontwikkelen 

Activiteiten Motivatie Doorzettingsvermogen Werk aan je zwakke punten 
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9 Respondenten Thema Code      
Jeanette 
Wolters 

Begeleiding in 1e jaar HBO Lessen/training op 
hbo 

Taaldesk met intervisie groep   

 
Dirk de Groot Begeleiding in 1e jaar HBO Lessen/training op 

hbo 
X   

 
Walter 
Mastenbroek 

Begeleiding in 1e jaar HBO Lessen/training op 
hbo 

Bij groepsopdrachten sturen op 
organiseren 

In mentorgesprek student helpen bij 
organiseren  

Marco den 
Ouden 

Begeleiding in 1e jaar HBO Lessen/training op 
hbo 

Helpen bij zelfsturen Ondersteunen bij Leren Leren 
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Checklist schriftelijk rapporteren 
 

Celine van Schagen 9-8-2021 

Afstudeerwerkstuk: Competentie ontwikkeling op mbo-veehouderij opleidingen in Nederland. 
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